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A tanácsok az ércbányászokért

XIX. ÉVFOLYAM 15. SZÁM 1982. AUGUSZTUS 1.

Bimbó József, vállalatunk szociális igazgatója (a képen jobbról) válaszol a feltett kérdésekre.Csöndör László felvétele
A bányászlakás-építéstől 
az egészségügyi ellátásig

A tisztaság nem munkaakció. A folyamatos rend és tisztaság fenntartása mindannyiunk érdeke.Csöndör László felvétele

A Baranya megyei tanács június 30-án végrehajtó bizottsági ülésen foglalkozott vállalatunk dolgozóinak helyzetével. A tanácsi szervek ércbányászatot segítő tevékenységét és feladatait összefoglaló jelentés igen alapos előkészítés után került napirendre. A terjedelmes jelentés a vállalat vezetőinek a véleménye, dolgozóink észrevételei, javaslatai — melyek néhány hónappal ezelőtt tartott Fórumon hang

A VI. ötéves tervidőszakban 550 darab telepszerű többszintes uránbányász lakás épül, 490 Pécsett, 60 pedig Szentlőrincen. Ugyanakkor a terv 215 ércbányász családi ház megépítésével is számol, amihez a tanács területet biztosít.A közlekedés, a kereskedelmi ellátás és a szolgáltatások fejesztésénél is fi

Zsúfoltság elsősorban Pé- idén a kormány elé kerül, A testület végül is elfo- csett és Szentlőrincen ta- őzzel kapcsolatban Baranya gadta azt a határozati ja-msztnlható ezért a meeve- is megteszi a ma§a Javas- vaslatot, amely az ércbá- pasztalhato, eze t a egy iatait, a tanácsi szervek pe- nyászati dolgozok további székhelyen 52, Szentlorm- dig a jövőben még behatób- hathatós segítését helyezi ban fognak foglalkozni a kilátásbamegváltozott munkaképességűek elhelyezésével. Nógrádi Gáborcen 4 osztályterem megépítését tervezik.A városokban és a bányászlakta településeken a művelődési és szórakozási lehetőségek megfelelőek.Az előterjesztést követően Bimbó József, vállala-gyelembe veszik dolgozóink tünk szociális igazgatója tettigényeit. Csupán a siklósi városrészben — a VI. ötéves tervidőszakban — mintegy nyolcezer négyzetméter alapterülettel bővítik a kereskedelmi hálózatot, de más bányászlakta településeken is jelentős javulásra lehet számítani a kereskedelmi ellátás és a szolgáltatások terén egyaránt.A tanácsi szervek sokat tesznek az egészségügyi ellátás javításáért. Az óvodák sajnos változatlanul zsúfoltak, ezért a VI. ötéves tervidőszakban Pécsett 800,

kiegészítést és válaszolt a testületi ülésen elhangzott kérdésekre.A végrehajtó bizottsági ülésen hangsúlyozottan foglalkoztak a megváltozott munkaképességű dolgozók helyzetével, sajnos a hatályos jogszabályok nem elég ösztönzőek. A megváltozott munkaképességű dolgozók anyagilag nem érdekeltek abban, hogy több vagy jobb munkát végezzenek. A másik gond, hogy igen nehéz képességeiknek, szakképzettségüknek, egészségi ál-Szentlőrincen 100 férőhelyes lapotuknak megfelelő mun- fejlesztést terveznek. Az ülésen elhangzott> hogyAz általános iskolai ellá- mivel a jogszabály módosí- tottságot is javítani kell. tásának kérdése még az

zottak el — alapján készült. Horváth Lajos megyei tanácselnök előterjesztésében hangsúlyozta annak szükségességét, hogy a tanácsi szervek kiemelten foglalkozzanak a megye egyik legjelentősebb vállalatával, dolgozóinak lakáshelyzetével, a bányászlakta területek kereskedelmi, egészségügyi és kulturális ellátottságával.A tanácsi szervek kiemelten foglalkoznak a dolgozók lakásviszonyainak javításával.

Vállalati szállítási szakemberek részére tartottak a közelmúltban ötnapos előadássorozatot Kecskeméten.A Központi Szállítási Tanács Titkárságának kezdeményezése alapján a vasúti, közúti, légi és hajózási ágazatok tevékenységének jelenlegi és távlati feladatainak ismertetésén kívül tájékoztatást kaptak a hallgatók a közlekedéspolitikai koncepciók ezévi céljairól. Nagy érdeklődést váltott ki dr. Tőzsér István, a KPM gépjárműközlekedési főosztálya vezetőjének előadása, amelyben hazánk gépjárműközlekedésének elemeivel foglalkozott.

A közelmúltban vállalatunk vezetése jutalomban részesítette a 1982. évi vájárvizsgán kitűnő eredményt elérő vájvégi dolgozókat. A jutalmakat a Központban rendezett ünnepségen Bőhm Tibor vezérigazagtó-helyettes adta át. Vezérigazgatói dicséretet 14-en kaptak, pénzjutalomban 8 fő részesült.Felvételünkön: A vájáriskola végzős „diákjainak” egy csoportja Bőbm Tibor vezérigazgató-helyettes üdvözlő szavait hallgatják. Keller Gábor felvétele

Gazdaságosabb szállítást

Fuvaroztatok 
nyári egyetemeAz egyre növekvő gépjárműállomány nagy feladatot ró a javítóiparra, különösen a motorok gazdaságos üzemelésének vonatkozásában. Bebizonyosodott, hogy a gépkocsivezetők anyagi ösztönzése elősegítette az üzemanyag-megtakarítást, de ennél is lényegesebb, hogy a „megszelídült” gépjárművek kevesebb közúti balesetet okoznak. Az elmúlt időszakban bekövetkezett energiaáremelést nem követte a szállítási tarifák emelése.Ennek kiegyenlítése 1983 januártól várható, az emelkedés mértékét már a második félévben meghirdetik, amelynek alapján a vállalatok előre tudnak szállítási költségeket tervezni.A közületi vállalatok nem szervezik meg kellőképpen a rendelkezésükre álló gépjárművek kihasználtságát, amely nagy kárt okoz a népgazdaságnak. A központi intézkedések ennek megszüntetésére lépcsőzetesen törekszenek: például üres kilométerek utáni térítés, tehergépkocsik utáni adózás és a legutóbbi: az autóbuszok üzemeltetésének megszigorítása volt.Várhatóan megváltozik a közeljövőben a gépkocsiátalányokra jogosultak köre, mert a főképp szövetkezeteknél tapasztalható visz- szaélés, ami a fizetéskiegészítés szerepét tölti be, nem egyeztethető össze a szocialista gazdálkodással. Az ötnapos munkahét bevezetésével a vasúti kirakások helyzete romlott, a beérkezett vagonok esetenként péntek délutántól hétfő reggelig várnak kirakásra.

(Folytatás a 3. oldalon)
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Mindenkinek hasznos: az üzemnek és a „gyerekeknek” is Vidaman, jókedvűen

Kirándulás Kalocsára

Glavák László mélyfúróipari szakközépiskolás figyeli Tusics Gyula fúrómester magyarázatát.
Középiskolások nyári munkán 
a Kutató-mélyfúró üzemben
■■Savek óta alkalmaz diá- 

5" kokat a nyári iskolai szünet idején £Kutató-mélyfúró üzem. A diákok részben szakközép- iskolákból jönnek kötelezc termelési gyakorlatra, részben egyéb középiskolások akik pénzt akarnak keresni. Az üzem szívesen alkalmazza őket, mert jelenlé-
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tűk, különösen a nyári szabadságolások idején segít megoldani a fizikai létszámgondokat. Másrészt és talán ez még fontosabb, hogy különösen a mélyfúróipari szakközépiskolások közül többen, megismerkedve az itteni munkával, tanulmányaik befejezése után üzemünkhöz jönnek dolgozni.A fizikai létszámgondok elsősorban a fúrási üzemegységnél szorítanak. Eddig 1976 óta 30 fő mélyfúróipari szakközépiskolát végzett fiatal helyezkedett el üzemünknél, s ma is 18 fő dolgozik itt közülük. Rendkívül lényeges dolog ez, hiszen egyre több az idős fúrómester, minden évben jónéhány megy nyugdíjba, pótlásuk létkérdés az üzem számára. Éppen ezért az utolsó tanév előtt az üzem szerződést köt, ösztöndíjat ad általában 5 főnek évente.Az idén 33 diák jött az üzemhez egyhavi munkára. A nagykanizsai KőoTajbá- nyászati és Mélyfúróipari, a tatabányai Geológiai Szak- középiskolából 12-12 fő, a pécsi Vegyigépészeti Szak- középiskolából 3 fő végez termelési gyakorlatot. Ezidő alatt a megfelelő munkahelyen segédmunkásként dolgoznak, de a brigádok és a műszaki irányítók különös gonddal foglalkoznak velük, segítenek, magyaráznak, hiszen saját utánpótlásukat nevelik. Kovács Gábor fiatal főfúrómester különösen sokat segít a kötelező termelési gyakorlati napló elkészítésében, ellenőriz, tanácsot ad. Lauer János üzemegységvezető is általában meg van elégedve velük, „ügyes gyerekek”.

Horváth István mélyfúróipari szakközépiskolás a fúrógépet tisztítja Novák István fúrómester irányításával.Egyed Imre felvételei

Horváth István mélyfúróipari tanuló az M—2 berendezéshez van beosztva. Mikor odaérünk, éppen az iszapcsatornót tisztítja, de egy kis elbeszélgetésre bevonulunk a fúrós lakóbódéba.— Zala megyei vagyok. A családban nincs fúrós, de egy ismerős sokat beszélt nekem a szakmáról, s Zalában gyakran láttam magam is fúrógépeket. Így kerültem a szakközépiskolába, ahol most végeztem a III. osztályt. Meg vagyok elégedve az itteni körülményekkel, tavaly voltam itt először, s ezért visszajöttem. Sok mindent látok, tapasztalok, amit eddig a könyvekből tanultam. A fúrómester is sokat magyaráz, így ez nagyon hasznos dolog. Anyagilag is jól járok, mint segédmunkás 4000 forint körül fogok keresni. Pécs szép város, s bár ebben a munkabeosztásban kevés az idő, azért jut szórakozásra is. Nem tartom kizártnak, hogy véglegesen idejövök dolgozni.
Novák István fúrómester elégedett a fiatal „kollégával”.— Ügyes gyerek ez a Pista. Sok ilyen fiatal dolgo

zó kellene az üzembe, örülnénk ha visszajönne közénk.
Glavák Lászlót az M—7- nél találtuk. A szivattyúcserénél segédkezik.— Tetszik itt az élet, sokat tanultam szakmailag, különösen Tusics Gyula bácsitól, a fúrómestertől. A brigád is nagyon jó, befogadtak engem.
Németh József és Varga 

Tibor az M—10 berendezés

nél, cementezésnél segítettek. A nehéz munkát már befejezték, kicsit lehet pihenni, míg megköt a cement. ők is elégedettek, nincs problémájuk.A geológiai szakközépiskolából négyen a külszíni geofizikánál, a geoelektro- mos méréseknél dolgoznak. Teljesítményes munka, aki jól akar keresni, meg kell fogni a dolog végét.Hat geológus szakközép- iskolás és négy gimnazista a sekélyfúrásoknál dolgozik segédmunkásként, tapasztalt fúrómesterek vezetésével. Füzes János üzemegységvezető szerint munkájukkal jelentős hiányt pótolnak. A sekélyfúrási program nehezen valósulhatna meg nélkülük.A vegyigépész szakközépiskolások először a műhelyekben végzik termelési gyakorlatukat, utána 1—1 turnust ledolgoznak a fúróberendezéseknél is. Így mindenki jól jár, ők is, az üzem is.Néhány év óta tehát az üzem tervszerűen foglalkozik a fiatal szakemberek lekötésével, nevelésével. Ez ilyenkor nyáron különösen sok munkát ad az irányító, oktató műszakiaknak, a munkaügynek, a személyzeti csoportnak, de ezt meg kell tenni az üzem saját érdekében.A diákok lassan befejezik a nyári munkát, s a jól végzett munka tudatában mennek nyaralni, pihenni, felkészülni az utolsó iskolai tanév nagy erőpróbáira. A Kutató-mélyfúró üzem mindenkit szívesen lát közülük a jövő évben.
Korh László

A IV. sz. bányaüzem nőbizottsága a közelmúltban kirándulást szervezett Kalocsára, melyen 25-en vettek részt.Az időjárás elég változékony volt, így a szelidi tavat nem ejtettük útba, azonban Kalocsán is akadt látnivaló bőven. Megnéztük az Ásványmúzeumot, ebéd után gyönyörködtünk az Érseki Palota európai hírű

A kirándulók egy csoportja. Vörös Jenőné felvétele
Nyaralás
Magyarhertelenden

Egyre népszerűbb a dolgozók körében, hogy gyermekeiket a nyári szünidő ideje alatt Magyarherte- lendre küldjék üdülni, mert a kellemes környezetben a gyerekek jól érzik magukat. Az egy-egy turnusban felügyeletet ellátó KlSZ-akti- visták pedig gondoskodnak a gazdag, szívonalas programról. Az idei négyszer egyhetes turnus június 12- én kezdődött, elsőként a IV. sz. bányaüzemi fiatalok vigyáztak a 6—14 éves gye

A Szolgáltató üzem a közelmúltban magyar—szovjet baráti találkozót szervezett. Felvételünkön a harkovi munkásdclegáció vezetője ajándékot vesz át Bánik Jenő üzemvezetőtől. Réz Gyula felvétele

könyvtárában, utána megtekintettük a Népművészeti Házat, majd eljutottunk a Paprika Múzeumba is.A délutáni fagyizás után mindenki kedvére vásárolhatott a kalocsai kézimunka kiállítás szebbnél szebb termékeiből. Útban hazafelé Baján vacsoráztunk, vidáman, jókedvűen énekelve érkeztünk haza.Kukái Lászlóné

rekekre. A sok fürdés mellett játékos vetélkedők, sportrendezvények, tábortüzek tették igazi élménnyé az üdülést a gyermekek számára. Egy nap programja pedig kirándulás volt az üdülő kerítéséig lopakodó erdőben. S, hogy nem csak a szülők, hanem a gyerekek körében is népszerű a magyarhertelendi üdülő, bizonyítja az is, hogy sokan közülük másodszorra, vagy harmadszorra voltak itt.
W. L.
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Kezünkben a láng, csak szítani kell

Hogyan tovább?
ikor Prométheusz lelopta az égről a lángot, nagy kincset adott az emberiség kezébe. E láng élesztése, szítása csodálatos dolgokat produkált a kőbaltától a világűr meghódításáig. Valahogy ehhez lehet hasonlítani a szocialista brigádmozgalmat megalakulásától az eddig eltelt időszakban. De mint a lángot, a mozgalmat is szítani kell, meg-megújítva a parazsat. Ezt a gondolatot sugallta az a beszélgetés, melyet lapunk hasábjain megjelent cikksorozat nyomán folytattunk a gépkocsi szállítás „Bikovszkij” szocialista brigádjának tagjaival.Az alábbi kérdésekre kerestük a választ:

— Mi a véleményük a szo
cialista brigád mozgalom
ról? Mennyivel más, mint 
egy egyszerű munkabrigád? 
Előnye, hátránya, nehézsé
gei? Életképes-e, vagy hal
doklik a mozgalom?Íme a válaszok! A brigádvezető, Kázmér János:— Igen, olvastam a cikkeket és azokkal értek egyet akik a mozgalom mellett foglaltak állást. A saját brigádom tapasztalatai alapján mondom ezt. A „Bikovszkij” szocialista brigád 46 fős, ez nem kis nehézséget okoz, ennek ellenére jónak és szükségesnek tartom fennállását. Egyértelmű számomra, hogy többet ad, mint egy munkabrigád. A vállalat, illetve az üzem vezetése és a brigádok között kicsit még hivatalos a kapcsolat. A brigádoknak valós feladatokat kell adni és együtt megoldani. A személyes peldamutatas mindig nagy vonzerő, jó példa erre a legutóbbi kommunista szombat, amikor az üzem vezetése is fizikai munkát végzett. Nem lehet arra sem hivatkozni, hogy sok a kiskert és az autóulajdonos és ez befelé fordítja az embereket. Brigádunk 70 százalékának van autója, szőlője, kiskertje, ennek ellenére ha társadalmi munkát szervezünk a három műszak mellett is kétharmada jelen van a munkában. Természetesen maximalistának nem szabad lenni és a parancsolgatást is ki kell zárni a mozgalomból.A fődiszpécser, Vranasics 
József:— A Bikovszkij brigád nélkül sok álmatlan éjszakám lenne, hiszen kevés a

Vastag Sándor és Joszt Sándor munka közben. Berényi Tamás felvételeA Szolgáltató üzem föld alatti szállítási üzemegységének csillejavítói. A 13 fős kollektíva immár másodszor nyerte el a megtisztelő cí

létszám. Az ércszállításnál nincs megállás és a legváratlanabb kérésre is mindig akadt vállalkozó többlet- munkára. Igen sok társadalmi munkát is végeznek a város egész területén. Az idén meg is kapták a „Pro Űrbe” díjat a városi tanácstól. Az újonnan felvette- ket is szinte kézenfogva vezetik be a munkába és én ebben látom a pluszt, amit ad a mozgalom.A párttitkár, Szüts János:— Egy házasság is úgy indul, hogy igen nagy a szerelem, magas a hőfok. Ahogy telnek az évek a hőfok csökken, így van ez a szocialista brigádmozgalommal is. Azonban fel kell ismerni a csökkenés kezdetét és vállalni az újítást, az újabb munkát, energiát és szép marad a „házasság”. Azért vettem ezt a hasonlatot, mert meggyőződésem, hogy mint a házasságnál a család a keret, a szocialista termelésnek a brigádmozgalom ad keretet. Ennél jobb alternatíva nincsen. Szükséges azonban, hogy tartalmi oldalról közelítsük meg a mozgalmat, s nem formailag. Az ellentmondások feltárása, megoldása a társadalmi és gazdasági vezetés feladata. Bizonyos kényszerpályán mozog az értékelés (hány fő, mennyi pénz) és nem a végzett munka alapján döntenek. Ellentmondást szül az is, hogy a gazdasági életben a teljesítmény-érdekeltség kerül előtérbe és ez felveti az egyéni és csoportérdekek igényesebb egyeztetését. A továbblépéshez szükséges még, hogy a tulajdonosi szemlélet erősítésének melegágya a szocialista brigádmozgalom legyen.Egy idős brigádtag, Bá
lint Sándor:

met. Először öt évvel ezelőtt részesültek a vállalat kiváló ifjúsági szocialista brigádja elismerésben.Hogy van munkájuk elég,

— A megalakulás óta brigádtag vagyok és meggyőződésem, hogy van jelene és jövője is. Azt tapasztaltam, hogy ez a mozgalom olyan kollektívát hozott ösz- sze, melyre mindig lehet számítani. Szinte minden típusú gépkocsira be lehet állítani az embereket helyettesítésre. Probléma, hogy túlságosan társadalmi munka centrikus a brigádmozgalom. Nem szabad, hogy e kétségtelen hasznos tevékenységnek alárendeljük a szocialista módon való élést. Többet kellene tenni a gazdaságvezetésnek is a dolgozók pihenésének és szórakozásának megszervezésében. Többször kellene kilépni az íróasztal mögül, s közvetlenül a munkahelyen megismerni és megoldani a problémákat.A főbizalmi, Horváth Zsig- 
mond:— A brigádmozgalom hármas jelszava igen nehéz, de szép feladatot ró a dolgozókra. Itt értem a vezetőt és vezetettet egyaránt. Alapító brigádvezető voltam, s így tanúja annak a hatalmas fejlődésnek, amelyet a munka nyomán meg
Fuvaroztaók 
nyári egyeteme
(Folytatás az 1. oldalról)Ez természetesen rontja a vasúti kocsik kihasználtságát, időszerű tehát a vállalatoknak ezt a problémát megoldani, amíg nem hoznak „kényszerítő” intézkedéseket.Hazánk vízi szállítása az elmúlt években a hajózás kedvező díja miatt jelentősen növekedett, de a lehetőségek korántsem merültek ki.dött fel annak lehetősége is ezen a fórumon, hogy működjön együtt a MALÉV és a Volán Tröszt a légi áru- szállítás bonyolításában.Az elmúlt években vető-

Sallai István, a MALÉV

azt a műhelyeiktől néhány száz méterre pihenő „mug- likoros” csillék sora is sejteti. A III. sz. bányaüzem udvarán gyakran látni ilyen

ért üzemünk. A magam részéről elkötelezett tagja maradok mindig a mozgalomnak, jónak tartom, ez a jövő útja.Egy fiatal brigádtag, Szép 
László:— Három éve dolgozok a vállalatnál, azóta vagyok brigádtag, ebből két évig katona voltam. A leszerelés után úgy fogadtak mint régi dolgozót. A teljesítmény tőlem függ. Én nagyon érzem a brigád létét, igen jó a közösségi szellem. Még arra is ügyelnek, hogy a rossz munka ne csak egy embernek jusson, ne érhessen senkit hátrány. Önzetlenül vállalja mindenki a rosz- szabb munkát is, jó dolog a szocialista brigádmozgalom és én ebben látom a további fejlődést is.Epilógus: Sajnos e sorok nem tudják visszaadni azt a szenvedélyességet, azt a szeretetet, ahogy a megkérdezettek nyilatkoztak a mozgalomról. Egy biztos, egyik sem tartott sirató beszédet, olyanok voltak a nyilatkozatok, mint amikor valaki a családjáról beszél. Kicsit büszkélkedtek, kicsit panaszkodtak rá, de nélküle már egyikük sem tudna élni. Ezért hivatkozhatunk a lángra, mely lobog csak szítani kell. Hegyi József

árufuvarozási osztályánál vezetője többek között be számolt arról, hogy ez a: egyezség létrejött. A meg kötött szerződés értelméber a fuvaroztatók nyolc me gyeszékhelyen adhatnak fe légiárut a ferihegyi repülő térről induló tizennyolc lé gitársaság menetrendszeri utasszállító járatára, a vi lág bármelyik pontjára szó ló rendeltetéssel.Az előadássorozat Takác. 
Bélának, a KSZT titkáránál előadásával fejeződött be aki főképp a megyei szál lítási bizottságok munkájú nak értékelésével foglalko zott. Komáromi Istvár
A vállalat kiváló 
ifjúsági brigádja
A Kun Béla iljúsági szocialista brigádnagy kövek által szétlapított csilléket.A brigád kiemelkedő gazdasági munkáját bizonyítja, hogy a változatlan műszaki feltételek és a csökkenő létszám ellenére is évről évre növelik teljesítményüket. Naponta átlagosan 13—14 psille javítását végzi el egy- egy dolgozó, ök javítják a népeskocsikat is. Mindemellett a homokfeladó és a fatér karbantartási és üzemzavaros munkáit is elvégzik.Az eredményes munkához persze jó munkahelyi légkör is kell. Erről Király 
József brigádvezető így beszél:— Munkánk mindig van

A Vállalat kiváló ifjúsági brigádja

Felvételünkön az 52-es csapat tagjai a munkahely biztosítását végzik a 19. szinten. Balról jobbra: Farsang Lajos szakvezető vájár, Antal Endre csapatvezető vájár és Seres Lajos segédvájár. Bálint Jenő felvétele
Az 52-et csapat

— Hét éve vezetem a csapatot — mondja Antal End
re vájár —, s az a meglátásom, hogy jó közösség alkotja az 52-est. Szilágyi 
György kivételével, aki Ajkáról kész vájárként került hozzánk, a csapat tagjai mind a kezem alatt nőttek fel, váltak bányásszá.— Fiatalok alkotják kis kollektívánkat, átlagosan 4 —5 éves bányászmúlttal rendelkeznek. Kivétel ez alól Seres Lajos, aki január óta mondja magát bányásznak, s jómagam, ki tizenkét éve teszem ugyanezt.— Mit jelentett csapatunknak az elnyert cím? Sokat, hiszen ez is mutatja, elismerik a munkánkat. Mindettől függetlenül vallom, hogy ezt megelőzően is jól dolgoztunk, jó eredményeink voltak.— Igaz, az ember a teljesítményért, a pénzért hajt,

elég, de ez nem jelenti azt, hogy lehajtott fejjel dolgozzuk végig a nyolc órát. Szeretjük a mókát, a vidámságot és ilyen légkörben jobban megy minden.Majd a brigádvezető arról beszél, hogy a munkaidő után is sok közös programot szerveznek. A kollektíva több játékost is ad a Szolgáltató üzem Bányász Kupában szereplő labdarúgó-csapatának. De nem csak fociznak, részt vesznek majdnem minden sportrendezvényen, vetélkedőn. Az elmúlt esztendőben csaknem háromszáz óra társadalmi munkát is végeztek. N. G.

s nem azért, hogy valamilyen kitüntető címet elnyerjen. De ha ilyent kap, biztosan büszke rá.— Tudod, a pénz mögött sok minden meghúzódik. A család, s eleve az, hogy jól élj. Mi bányászok ezért dolgozunk, ezért vállalunk több kockázatot.— No nem kimondottan hazardírozásra gondolok, nem rizikós munkavégzésre, én itt érzem a csapatvezetők, a szakvezetők igazi felelősségét. Néha előfordulnak gondok, fennakadások, a napokban is előfordult, hogy a feltörésből képzett kamra kezdésekor — jó háromméteres volt már — biztosító anyag hiányában nem tudtunk bebiztosítani, nem volt szegecs. Ilyenkor a kiesett időt nagy erőfeszítéssel igyekszünk behozni.— Ehhez még annyit, hogy a II. sz. bányaüzem mércéje magas, ezen belül az I- es körleté is. Mindebből az következik, hogy a velünk szemben támasztott igény isaz.A csapat az eltelt évben termelési tervét a vállalt 110 százalék helyett 155 százalékra teljesítette. Ügy, hogy közben volt két hónapjuk amikor alig 80 százalék körül teljesítettek. Nem tudom, hogy a vállalatnál más csapat kínlódott- e már szádolással, ők igen. Olyan kőzetviszonyok között dolgoztak — homokban —» hogy G centiméter vastag keményfapadlókat, három méter hosszúságban pucká- val kellett előreverniük. Így gátolva meg, hogy oldalról, felülről ne follyon a homok.Amúgy a csapatvezetőről az a hír járja, hogy aki mellette kibír két napot az már a csapaton marad. Nem hajcsártípus, csak mint mondta: „a hét óra negyvenöt perc alatt sok mindent el kell végezni. Igyekszünk az elsők között le- szállni, de kiszállásnál nem tolakodunk.” V. T.
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PÉCS-BARANYA10,00 órától a Gyöngyvirág presszóban: Fórum. — Beszélgetés a MÉV, a szentlőrinci tanács és a Baranya megyei Tanács vezetőivel.10,00 órától a Szabadtéri színpadon: Gyermekdélelőtt — Mesebeszéd. Unger Pálma és N. Szabó Sándor műsora, a Bóbita Bábszínház előadása.15,00 órától a Szabadtéri színpadon: a Ságvári Endre Művelődési Ház Népdalkörének műsora. Utána: Divatbemutató, majd a Ságvári Endre Utánpótlás Színpadának előadása: Cor- telin: Első vizit.17,00 órától a Szabadtéri színpadon: Vidám zenés műsor a Pécsi Nemzeti Színház művészeinek közreműködésével. Fellépnek: Unger Pálma, Péter Gizi, Vári Éva, N. Szabó Sándor, Papp Zoltán, Vízi György.Utána a Hosszúhetényi Hagyományőrző Együttes bemutatója. Művészeti vezető: Kaszás János.

A Komarov Kertmozi és a Ságvári Mozi augusztusi programjábólKomarov Kertmozi:5- én: Kopaszkutya (magyar film).6- 7-én: Félelem a város felett (USA film).8—9-én: Vámmentes házasság (magyar film).10—11-én: Seriff az égből (olasz film).12- én: A macska rejtélyes halála (olasz film).13- 14-én: Szóljon a rock (francia film).15—16-án: örült nők ketrece (olasz film).Az előadások minden nap 20,30 órakor kezdődnek.Ságvári Mozi:7- én 15,30, 17,30 és 19,30 órakor: Kirándulás gyilkossággal (szovjet film). ~8- án 15,30, 17,30 és 19,30 órakor: Vérvonal (NSZK film).14- én 15,30, 17,30 és 19,30 órakor: Szívzűr (USA film).

Gyerekek felelőtlensége 
- felnőttek felelőssége

Nyugodt csöndes este volt. Ilyen késői órában már szinte senki sem jár az utcán. Nem lehetett látni azokat a nyomozókat és köz- biztonsági rendőröket sem, akik a huzamosabb ideje működő gépkocsifeltörőket keresték.Egyszerre három kisgyerek tűnt fel a néptelen utcán. Az akcióban részt vevők szinte valamennyien arra gondoltak, hogy a srácok valószínűleg elcsavarogtak otthonról, amikor ... a három gyerek a parkoló Dáciához lépett és az ablakon bepillantott. A nyomozók hitetlenkedve néztek egymásra. Ez lehetetlen, hessegették el maguktól a képtelen gondolatot. Mindenre számítottak, csak erre nem. Pillanatnyi megrökönyödésükből azonban hamar felócsudtak, látva, hogy az egyik fiú egy féltéglát vesz fel a földről és a kocsi ablaka felé tart. Szerencsére az első gyengére sikerült ütéstől nem tört be az üveg, a másodikra viszont már nem is kerülhetett sor. A három gyerek — akik közül ketten testvérek — megszeppenve állt a nyomozók előtt.Első ijedelmük azonban nem sokáig tartott, sebtében kitalált mesékkel próbálták hitegetni a „rendőr bácsikat”. Ahhoz már nem sok idő kellett, hogy belezavarodjanak röptében költött történetükbe. A gépkocsiban már elárulták egy- egy „balhéjukat”. Ez a szó- használat a három gyerek szájából egy kissé megmosolyogtatta a nyomozókat, hiszen a fiúk közül a legidősebb 1967-es születésű. Ez a hangulat azonban nem sokáig tartott, mert a gyerekek több bűncselekmény elkövetését ismerték be a kapitánysághoz vezető úton.A házkutatás során mindkét lakásban találtak a nyomozók olyan tárgyakat, amelyekhez a gyerekek régebben elkövetett bűncselekményeik révén jutottak.

— A szomszéd asztaltól kérik, hogy a jegközelebbi robbantásnál vonják ki őket is.Szarka Tibor rajza

— Hol voltál kisfiam, hiszen már éjfél is elmúlt? — Játszottunk. — Akkor jó, márt azt hittük, hogy valami bajod esett. Lévai József rajza

Mit kell tudni a takaréklevélről?A takaréklevél az a betétforma, mely a jelenleg érvényben levő betétfajták közül — a feltételek teljesítése esetén — a legmagasabb kamatot fizeti.A takaréklevélre 5 000, 10 000, 20 000 és 50 000 forint összegű betétet lehet elhelyezni az OTP fiókjainál, a postahivataloknál és a takarékszövetkezeteknél.A takaréklevélben elhelyezett összeg 3 év után évi 6 százalékkal, 2 év után évi 5 százalékkal, 1 év után évi 3 százalékkal kamatozik. Az egy éven belüli felvét esetén a betétösszegre kamatot nem fizetnek.Ha a betételhelyező 5 évig nem szünteti meg takaréklevél betétjét, a kamat visszamenőleges hatállyal évi 7 százalék lesz. Így egy 10 000 forintos takaréklevél értéke 5 év alatt a kamatos kamatokkal együttt 14 000 forintra növekszik. Ez pedig a legmagasabb kamat, amit a betétesek — a jelenlegi feltételek mellett — bármilyen más betéttel elérhetnének.A takaréklevélben elhelyezett összeghez — mivel a takaréklevelek fix címletűek — újabb összeget hozzátenni, vagy abból részösszeget felvenni nem lehet. Részkivét csak kisebb címletre való csere formájában oldható meg. Rendelkezésre jogosultság szempontjából — mint minden más takarékbetét — bemutatóra szóló, vagy fenntartásos betétkönyv lehet.Országos Takarékpénztár Baranya megyei Igazgatósága

A teljesen összekúszáló- dott ügyekből végül is húszat lehetett bizonyítani. Ezek között szerepeltek gépkocsifeltörések, például egy BMW feltörése, amelyből elvittek egy Philips gyártmányú villanyborotvát, egy bőrkabátot és ezerhétszáz forintot. Egy Mercedes erőszakos kinyitása, amelyből a készpénzen kívül nagy értékű zsebszámológépet, loptak el. És ha már a gépkocsifeltöréseknél tartunk, meg kell említenünk azt a speciális műszerkocsit is, amelyből 11 800 forintot vittek el.Joggal merülhet fel mindenkiben a kérdés, hogy hová tették a gyerekek az ál* taluk elkövetett húsz bűn- cselekményből származó közel hatvanezer forintot. Tudtak-e a fiúk szülei a gyermekeik tettéről?A szülők felelősségét büntetőjogilag nem lehetett egyértelműen bizonyítani, így mindannyiunknak el kell hinnünk, hogy nem tudtak a gyermekek viselt dolgairól. És mi lett a pénzzel? A három fiú szétosztogatta az utcán lődörgők között, vagy

éppen egy másik esetben hurkát vettek a csavargóknak.A gépkocsifeltörések mellett más bűncselekmény elkövetése is terheli számlájukat, így különböző lopások és betörések strandokon. Ahhoz, hogy a kép teljes legyen, szólnunk kell az elkövetett kerékpárlopásokról is. Az előbb a szülők felelősségét feszegettük, most inkább azokét a felnőttekét, akik a többezer forintot érő kerékpárokat 300—500 forintokért megvették tőlük. Volt olyan is közöttük, aki írásbeli elismervényt kért a tízéves fiútól arról, hogy a megvételre felkínált kerékpár nem bűncselekményből származik. És ezek után megvette 150 forintért.A három gyerek közül jogi felelősség csak az egyiküket, a tizennégy éves fiút terheli, két tízéves társát nem, hisz életkoruk kizárja a büntethetőséget. Ahhoz azonban, hogy a társadalomnak felelősségre kelljen vonnia egy gyermeket sok felnőtt felelőtlenségére volt szükség.Lakatos András

Szomorú kötelezettségünknek teszünk eleget, amikor közülünk távozó elvtársak, barátok, munkatársak végső tiszteletadásán veszünk részt. Tiszteletadásról szólok és ennek a külső megjelenési formájáról az öltözködésről.Az öltözködési kultúrához kellene, hogy tartozzon az a felismerés, hogy öltözetünkkel is megtisztelhetünk alkalmat, eseményt és személyt. Nem kel] hozzá különös iskolázottság, hiszen az emberi kultúráltság egyik kézzelfogható bizonyítékaként jelenik meg nálunk ősidők óta a gyász szimbólumaként a fekete szín, a merevebb öltözködési forma.Sajnos épp a társadalmi ünnepeket szervező (nem vállalatiak) és benne részt vevők fordítanak hátat a hagyományosan szép és a „modern idők” ellenére is
Új forma az üzemi 
demokrácia gyakorlásáhozAz üzemi demokrácia egyik fontos alapelve, hogy a dolgozók beleszólhassanak az őket érintő kérdésekbe, elmondhassák véleményüket élet- és munkakörülményeiket illetően, s e véleményeket az egyszemélyi vezetők és a különböző testületek a döntések előtt megismerjék és figyelembe vegyék.Ez az alapvető cél, valamint a Zobák-bányán már jól bevált gyakorlat késztette a III. sz. bányaüzem vezetését arra, hogy az üzemi demokrácia gyakorlásához új lehetőségét biztosítson üzemünk dolgozói számára. Miről is van szó tulajdonképpen? Arról, hogy egy mikrofonnal összekötött magnetofonkészüléket helyeztünk el a márkázóban, melyre bárki, bármikor élő szóban elmondhatja észrevételeit, tapasztalatait, javaslatait. Ezeket naponta meghallgatjuk és a felvetéseket továbbítjuk az üzem politikai, társadalmi és gazdasági vezetésének.E módszerrel mintegy felgyorsítjuk az információ- áramlást és a problémákra való reagálást. Amíg az egyik oldalon, a dolgozók

elvárható öltözködési kultúrának. Eredmény már az is, hogy a hivatalból kirendelt gyászdalokat éneklő kórus egyforma kabátban jelenik meg, bár rontja a hatást a kórus egyes hölgytagjainak hajában — az inkább lakodalmi hangulatot idéző zöld levél. Arról pedig sokunk nevében szólok felháborodással, hogy mérhetetlen tiszteletlenség ingujjban (még ha fehér is) és barna kopott farmernadrágban hivatalosan kirendelt versmondóként búcsúzni a sírnál köztiszteletben álló személyektől, a neves és nagyrabecsült költők verseivel. Mindezt ráadásul nem kevés pénzért.Ilyen hozzáállással minden erőfeszítésünk hiábavaló, hogy vonzóvá tegyük a társadalmi rendezvényeket.Szabó Sándor

oldalán az a kívánalom, hogy jelezzék a vezetésnek a közérdekű észrevételeket, addig a vezetésnek elsősorban feladata lesz a jelentkező gondok összegzése, intézkedések kidolgozása és a feltett kérdések érdemi megválaszolása.Ügy véljük ezzel a módszerrel egy olyan lehetőséget kapnak dolgozóink, ami ténylegesen elősegítheti tulajdonosi jogaik gyakorlását. Ugyanakkor azt is hozzá kell tennünk, hogy az üzemi demokráciának ez az új fóruma csak akkor töltheti be a neki szánt szerepet, ha dolgozóink is felelősséggel élnek vele. Hisz- szük, hogy mindenki tudja és átérzi e fórum jelentőségét és ennek megfelelően is kezeli azt.Senkitől nem várjuk, hogy észrevételei mellé a nevét is bemondja a mikrofonba. Nem az a lényeg, hogy ki teszi a felvetést, hanem az, hogy a gondok, problémák mielőbb felszínre kerüljenek és megoldódjanak, hogy a napi bosszantó apróságok ne rontsák huzamosabb ideig dolgozóink hangulatát.
Herendi István
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Otthontteremtő k Önerőből hatékonyabban

A követelményekhez igazodva

A ház a kovácstelepi Pálma utcában áll, otthont adva egy jelenleg négytagú családnak. A család szerkezete apa, anya, fiú, s annak ifjú felesége. Az év első hónapjában még földszintes volt az épület, ma viszont már emeletes. A ház hosszas eszmecserék után kapott egy újabb szintet, melynek kiváltó oka a fiú, Temesi Attila múlt évi esküvője volt. De beszéljenek most már a háziak:— Egy percig se gondol-ja — mondja Temesi Jenő, a II. sz. bányaüzem munkaügyi vezetője —, hogy mi beszéltük rá a fiatalokat amaradásra. Sőt feleségem hosszasan ecsetelte a gyerekeknek, hogy nem csak az építkezés, hanem általában a családi ház a fizetésből élőknek sok lemondást jelent.— Persze megértem a fiamat, hogy maradnak, hiszen annak idején én is mindent elkövettem azért, hogy családi házunk legyen. A Hajnóczy utcában laktunk 1961-ig, amikorra elkészült ez a házunk. De hogyan? A barátok, kollégák segítették hét hónap alatt tető alá hozni háromszobás házunkat. Aztán amikor elkészült, mi lettünk a legboldogabbak, s örültünk a
Egy újítás rövid története

— Tíz éve vezetek gépkocsit 
— kezd mesélni Huszár Lász
ló, a Szolgáltató üzem gépko
csivezetője — és szinte majd 
minden Időmet KBAZ 254/B tí
pusú ércszállító gépkocsin, az
az bikán töltöttem. A téli hó
napokban évek óta bosszan
tott, s ráadásul ahogy öreg
szem, úgy kezdtem el fázni — 
mondja nevetve a 29 éves piló
ta hogy a fülkében hideg 
van. A gépkocsi fűtése ugyan
is nem kellően megoldott. Me
net közben nincs baj, kellemes 
a hőmérséklet a vezetőfülké
ben, de álló helyzetben, mivel 
rosszul szigetelt, már hamar le
hűl.

— Nos mindezeket megelé
gelve kezdtem azon gondolkod
ni, hogy miként is lehetne meg
oldani e problémát. Hamaro

csendnek, ami azóta is körülöleli ezt a vidéket. De ugyancsak öröm a kert, a kis szőlő, ami kikapcsolódáshoz segít. így tehát megértem a fiamat, s a menyemet, hogy mindezt nem szívesen adták volna fel.— Nem, hogy nem szívesen, egyáltalán — szól közbe Attila, a II. sz. bányaüzem föld alatti lakatosa — nehéz lett volna nekem bérházba csupa beton közé költöznöm. Szerencsémre feleségem is úgy döntött, amikor az esküvő után pár hónappal azt kezdtük mérlegelni, hogyan tovább. Tudtam, hogy az üzemtől előbb utóbb kaphatok lakást, de úgy döntöttünk, inkább építkezünk.— Azt is tudtam, hogy számíthatok a barátok, kollégák, s a családtagok segítségére a munkák során. Mindez persze kevés lett volna, hiszen pénzünk az induláshoz sem volt elég. így aztán tíz év föld alatti munkaviszonyt írtam alá, amiért százezer forintot kaptunk, majd tizenöt éves vállalati munkaviszonyt, amiért nyolcvanezer forintos kamatmentes kölcsön „járt”. Az OTP-től 260 ezer forintot vettünk fel, saját pénzünkként 150 ezer forintot költöttünk eddig az épületre.

san „társultam” Szabó Tibor 
autóvillamossági szerelővel, s 
ketten láttunk a fűtési gond 
megoldásának. Már kezdetben 
arra gondoltam, hogy egy plusz 
fűtőtestet kellene a fülkébe be
építeni. Minél nagyobbat, de 
ekkor még nem tudtuk, hogy 
hogyan lehet azt majd besze
relni. Az elképzelt méretű fű
tőtestet nem sikerült beszerez
ni, s végül egy GAZ 66-os gép
kocsi fűtőtestét alakítottuk át. 
Ezután hosszú fejtörést oko
zott és sok kísérletezésbe telt, 
mire rájöttünk miként is lehet 
a melegvíz fűtőrendszerbe be
kapcsolni. Végül is sikerült, s 
egy plusz fütőmotort is rákap
csoltunk a melegítőtestre.

— Az eredmény, hogy té
len a vezetőfülkében már álló

— Az emeletráépítést megelőző munkát, a tető lebontását ez év áprilisában kezdtük el, s azóta alig pihentünk. A tíz helyiségből álló lakásunk tulajdonképpen késznek mondható. A szalagparketta lerakása, a festés és a mázolási munkák vannak még hátra. Igyekeznünk kell, hiszen augusztusban költözni szeretnénk.— Összegezve, ekkora — 130 négyzetméter — alapterületű és elképzelésünk szerint megvalósuló lakásunk csak így lehetett. Azt hiszem, egyikünk sem bánta meg, hogy belefogott ebbea munkába, még akkor sem, ha most mindannyian igen fáradtak vagyunk. De négy hónap alatt elkészül az otthonunk, s ezért minden fiatalnak csak azt mondhatom, hogy ha a szülőknél tudnak építkezni, fogjanak össze és teremtsenek így otthont.A VI. ötéves tervidőszakban 550 darab telepszerű uránbányász lakás épül, melyből 490 Pécsett, 60 pedig Szentlőrincen. Ugyanakkor a terv 215 ércbányász családi ház megépítésével is számol. Ebből mutattuk be az egyik építésének körülményeit. Veress T.

helyzetben is kellemes meleg 
volt. Olyannyira, hogy eddig a 
téli időszakban mindig pufaj- 
kában kényelmetlenül kellett 
vezetnem, míg ez évben először 
már kényelmes öltözetben ül
hettem a volánhoz.

— Nem tudom, hogy a többi 
gépkocsiba kerül-e majd pót
radiátor. Azt sem, hogy a kol
légáim igénylik-e az ilyen be
rendezés gépkocsijukba történő 
beszerelését. Azt viszont tu
dom, hogy minél kevesebb ru
ha van az emberen annál ké
nyelmesebben, könnyebben, s 
ami a legfontosabb biztonságo
sabban vezethet.

Hogy miért írjuk le mindezt 
a nyár derekán? Azért, mert 
a téliesitési programot időben 
kell elkezdeni.

V. T.

Az év elején a Szolgáltató üzemben a villamos üzemegység egy részét ösz- szevonták az üzemviteli üzemegységgel. Mivel a két részleg munkája egymástól függ, az átszervezés növelte a hatékonyságot és a termelékenységet. Ezután már csak az jelentett kisebb problémát, hogy a műhelyek nem egy helyen voltak. Ennek megoldására elkészült a terv, miszerint az üzemviteli műhely bővítésében kell elhelyezni a villanyszerelők műhelyét.

Bányász István üzemegységvezető köszöntőjét mondja az új létesítmény átadásán.Réz Gyula felvétele
Világjára ércbányászok (1.)

Mongol emberek között
A repülőgép még el sem hagyta a ferihegyi betont, az ember agyában máris különböző gondolatok cikkáznak végig. Vajon milyen az a másik, milyen emberek élnek ott, milyen hatással lesz egy európai számára, hogy illeszkedik majd abba az ismeretlen környezetbe, végül, hogy fogadják az idegent. Minderre' tesz pontot egy 18 órás repülőút, amikor a TU 154-es leszáll, az ulánbátori betonra. Természetesen más gondolatok foglalkoztatják az odaérkező turistát és más gondolatokat ébresztett azokban, akik munkavégzés céljából érkeztek.Egy csodálatosan fejlődő városkép tárult elénk, ahol a különböző építkezési módok találkoznak, de megtartotta a régi halha törzsek hagyományait is (jurták). Ulánbátort a nyugati oldalon nyitott ellipszis alakú dombvonulat veszi körül, a város peremi részeit jurták sokasága övezi. A város belterületén levő pagodák ragyogóan illeszkednek az európai modern építészeti mód és a kínai építészeti stílus közé. A lakosság ösz- szetétele is szélsőségesen változó. Megtalálható a mongolon kívül a kínai,

Az építkezés januárban elkezdődött. A régi üzemviteli műhelyt 11 négyzetméterrel bővítették. A villamos műhelyen kívül műszerész műhely is épült, valamint egy új étkező és kézmosóhelyiség is.Az épületet teljes egészében az üzemviteli üzemegység építette fel, önerőből. A fűtést és a vízvezetéket a lakatosok, az elektromos ellátást a villanyszerelők készítették el társadalmi munkában.Az épület átadására június végén került sor. Az

japán, orosz és európai egyaránt.Egy rövid városi séta után váltottuk meg a repülőjegyet a MIAT helyi járatára, amely egy és fél órás repülőút után az ország legkeletibb megyéjének székhelyén, Barun-urtban szállt le velünk. Itt a magyar expedíció tagjai már vártak bennünket. A meglepetés és kíváncsiság most fokozódott igazán. Meglepetés volt az, amikor kiszálltunk a gépből és észrevettük, hogy sztyeppén szálltunk le. A másik, kerestük a várost, amely mindössze 10—12 házból és nagyon sok jurtából állt. A reptértől 4—500 méterre, a város központjában megállt gépkocsink azzal, hogy egy kissé ismerkedjünk a város középületeivel. A városnak van kórháza, postája, szállodája, gu- anz étterme, iskolája és élelmiszer-, valamint ruházati üzlethálózata.Ezután elkocsikáztunk az expedíció telephelyére Sa- laa-ra, amely a megyeszékhelyétől 18 kilométerre van északkeletre. A fővárostól, Ulánbátortól pedig 600 lemre keletre. Itt találkoztunk lényegében először a halha, mongol törzsek tagjaival. Az emberek láttán bizonyos félelem jett úrrá

avatáson részt vett Bánik Jenő üzemvezető, Morvay Nándor pb-titkár, Steinhő- fer Károly szb-titkár, Császár Árpád mb. KISZ-tit- kár. Bányász István üzemegységvezető rövid beszéde után Bánik Jenő üzemvezető az építésben kiváló munkát végzetteknek jutalmakat adott át, majd megköszönte az egész kollektívának a műhelyépítésben végzett tevékenységet, és jó munkát kívánt az új létesítményben. Vida Attila

rajtunk. De amint az a későbbiek során kiderült, ez teljesen alaptalan volt.Ahhoz, hogy mindezt leírhassuk, köztük kell élni, meg kell ismerni szokásaikat, viselkedésüket és élet- körülményeiket. Ezek ismeretében kiderü, az is, hogy egy végtelen szerény, vendégszerető, barátságos népről van szó, de nagyon tartózkodó mindaddig, amíg nem ismerik meg az idegent. Tartózkodásuk pedig egyértelműen a láma uralomra vezethető vissza a 900-as évek elejére. Sajnos ez a félelem apáról fiúra szállt és ez még ma is él bennük. A párttitkárt megkérdeztem egy alkalommal, miért mondják, hogy Dornot-ba mennek, amikor Csojbolszánba utaznak. Ugyanis Csojbolszán Dornot megye székhelye. Erre azt válaszolta, hogy Csojbolszán forradalmár volt és ő törölte el népével a lámauralmat. A népben pedig él az a megtorló intézkedés, amit a lámák végeztek a marxista tanokat hirdetőkkel szemben. Ennek félelmében mondják, hogy Dornotba mennek Csojbolszán helyett.
(Folytatjuk)

Soós István
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Nagypályás labdarúgás

Őszi rajt: augusztus 26-án
A kispályásokat követően a „nagyok” is elkezdik, illetve folytatják a labdarúgó-bajnokság őszi küzdelmeit. Ha egy pillantást vetünk a táblázatra, mindösz- sze a IV. üzem és a II. üzem legénységét találjuk kedvező pozícióban, ök ketten viaskodhatnak az elsőségért gyakorlatilag, de a papírforma szerint még a III. üzem is beleszólhat a bajnoki címért folyó küzdelembe. Ehheft elsősorban az kellene, hogy a kővágósző- lősiek az elmaradt mérkőzésüket megnyerjék a IV. üzem ellen, és ezáltal megnőhet az esélyük. Ellenkező esetben lemaradhatnak a bajnoki címről, sőt veszélyben lehet a dobogóra kerülésük is. Mindenesetre a két csapat találkozója nagy mérkőzést ígér.A II. üzem a lendületes kezdést követően megtorpant és ez 3 pontjába került. A hátrányuk nem behozhatatlan, semmi ok az elkeseredésre, egyszóval előttük még a lehetőség. A bajnokság egyik nagy esélyese a Kutató-mélyfúró

Még egy csel és szabad az út a kapu felé. Pillanatkép a nagypályás labdarúgó- - - - - — Egyed Imre felvételemérkőzésről.
nagypálya méretét és játé- tatott játékuk alapján nem kát egyre eredményesebben lehet leírni az együttest, sőtre. Már az is bravúr lenne, ha az eddig mutatott játékuk alapján dobogóra jutnának. Amilyen a futball, még ez is elképzelhető. Az val dobogóra kerülnek. A tűk múlik, hogy képesekszerepeltek. Elképzelhető, a két pont hátrány is köny- hogy egy remek őszi hajrá- nyen behozható. Csak raj-alaposan leszakadt, alig ma- ÉDÜ eleinte csak vergődött, Szolgáltató pillanatnyilag a lesznek-e maguk mögé uta- radt esélyük a bajnoki cím- de ahogy megszokták a sereghajtó, de az eddig mu- sítani valakit. A megszokott játéknaptól eltérően a' találkozókra ezután csütörtöki napokon kerül sor az újmecsekaljai sportpályán.

ŐSZI FORDULÓ
VII. forduló augusztus 26., 

16,30 órakor: II. üzem—Szolgál
tató.

17,10 órakor: III. üzem—Ku
tató-mélyfúró.

18,00 órakor: ÉDÜ—IV. üzem.
Vili. forduló szeptember 9., 

16,30 órakor: Szolgáltató—III. 
üzem.

17,10 órakor: ÉDÜ—Kutató
mélyfúró.

18,00 órakor: II. üzem—IV. 
üzem.

IX. forduló szeptember 16., 
16,30 órakor: ii. üzem— Kuta
tó-mélyfúró.

III. üzem—ÉDÜ.
IV. üzem—Szol-

Augusztus 23-tól

Ismét pontvadászat
A Mundiál ’82 befejeztével új- létszáma, ez némi változást hó

ra a megszokott „csendes” na
pok köszöntenek a hazai lab
darúgásra, szűkebb körben pe
dig a Bányász Kupa bajnok
ságra. Igaz, a nyár még javá
ban tart, sokan a vizek part
ján keresnek kikapcsolódást, 
felüdülést, de a Bányász Ku
pa szervezői már az őszi baj

zott és hozhat a további helye
zéseket illetően.

A csapatok egy mérkőzéssel 
többet játszanak mielőtt meg
kezdődne az őszi pontvadászat, 
mivel az elmaradt tavaszi IV.

IV. üzem, Anyagosztály—Szol
gáltató.

Szabad: ÉDÜ.
XI. forduló augusztus 30. 

(megjegyzés: a X. forduló mér
kőzése lejátszva):

17,00 órakor: III. üzem—IV.

nokság folytatására készülőd- ^sekalJM sporttelepén kerül

fordulót is lejátsszák. Ezt kö- üzem, Anyagosztály—Szolgálta- 
vetően már zsinórban játsza
nak az együttesek. A találko
zókra továbbra is a PMSC új-

Rejtvényünk vízsz. 1., folytatva függ. 14., 24. és 57. sorában 
Arató Károly Dunántúli feljegyzés című verséből idézünk. 
Megfejtésül az idézetet kérjük beküldeni a szerkesztőség cí
mére 1982. augusztus 10-ig. A helyes megfejtők között köny
veket sorsolunk ki.

Vízszintes: 14. Spanyol főúr. érzékel, ll. E.T. 12. Strázsa. 13. 
15. Férfinév. 16. Nyílás. 17. Bá- Elet. 18. Be kell kötni. 20. Há
nyatérség. 19. Ételízesítő. 21. zilcó. 23. Halászeszköz. 26. K.U. 
Személyes névmás. 22. Villák 275 Sportfogadás. 29. Kanóc. 30. 
fele. 23. Az állami vállalatok L.É.A. 32. Szaladgál. 33. Táplá- 
megjelölésére szolgáló rövidí- lékot feldolgoz. 36. Becézett Ilo- 
tés az NDK-ban. 25. Azonos na. 40. Tó a Szovjetunióban. 42.

öböl Rio de Janeiró mellett. 
43. Alkalomszerű. 44. Szintén 
ne. 47. Tetejére. 51. Ugyanez 
római számmal. 53. Jelenleg.

mássalhangzók. 27. Kopasz. 28.
L. D. 29. Afganisztán fővárosa.
31. Fantasztikus űrhajók. 33. E.
C. 34. Kristályos elem. 35. Nor
vég, spanyol és olasz gépkocsik 55. Hegy a Dunántúlon. 61. 
nemzetközi jele. 37. Közterület. Énekesmadár. 02. K.A.I. 63. Há-
38. Mutatószó. 39. Rangjelző. 41. 
Gyönyörű. 45. Lángol. 40. Vég
tag. 48. Helyhatározó. 49. Falka 
közepet 50. Élenjáró. 52. Férfi
név. 54. Dajkál részel 56. A juh

rom — oroszul. 70. Női név. 71. 
Paripa. 73. Férfinév. 74. Bor
fajta. 77. Szükséges. 79. Igény
lő. 81. Régi súly mérték. 82. Do
hányzik. 84. L.A.O. 85. Omla-

himje. 53. izmos rész! 59. Ja- dék. 37. Biztonsági Tanács. 88. 
pán tábla játék. 60. Odafüggeszt. Azonos mássalhangzók.
,•» i.. ~ 1 .,..z, n/kirniót1 ÍIft rP<”»_ r)im,<i..ln/l aa T-. z-1

nek. A tavaszi végeredmény 
alapján egyik csapatnak sem 
Ígér sétamérkőzést az őszi küz
delem. A listavezető Kutató
mélyfúró pillanatnyilag három 
ponttal vezet, kérdés elég lesz- 
e az előny 9 fordulón át a ri
válisokkal szemben.

A Szálló csapatát véglegesen 
kizárták a bajnokságból, így 
kilencre csökkent a mezőny

sor, sajnos továbbra is a fel- 
új ítatlan pályán ...

ŐSZI BAJNOKSÁG 
SORSOLÁSA

tó.
18,00 órakor: ÉDÜ—II. üzem 

„A”, Kís.-kut.—II. üzem „B”.
Szabad: Kutató-mélyfúró.
XII. forduló szeptember 6.: 
17,00 órakor: Kutató-mélyfúró 

—III. üzem, IV. üzem—Anyag
osztály.

18,00 órakor: Szolgáltató—
IX. forduló augusztus 23. (el- ®DÜ, II. üzem „A” Kís.-kut

maradt IV. forduló):
17,00 órakor: Kutató-mélyfúró

-Kís.-kut., III. üzem—II. üzem 
„B”.

18,00 órakor: II. üzem „A”—

Szabad: II. üzem „B”.
XIII. forduló szeptember 13.:
17,00 órakor: Szolgáltató—III.

üzem, II. üzem „A”—Anyagosz
tály.

18,00 órakor: II. üzem „B”— 
ÉDÜ, IV. üzem—Kutató-mélyfú
ró.

Szabad: Kís.-kut.
XIV. forduló szeptember 20.:
17,00 órakor: III. üzem—II.

üzem „A”, Anyagosztály—II. 
üzem „B”.

18,00 órakor: ÉDÜ—Kís.-kut., 
Kutató-mélyfúró—Szolgáltató.

Szabad: ív. üzem.
XV. forduló szeptember 27.:
16,00 órakor: II. üzem „B”—

III. üzem, Kís.-kut.—Anyagosz
tály.

17,00 órakor: II. üzem „A”— 
Kutató-mélyfúró, Szolgáltató—
IV. üzem.

Szabad: ÉDÜ.
XVI. forduló október 4.:
16,00 órakor: III. üzem—Kís.-

kut., Anyagosztály—ÉDÜ.
17,00 órakor: IV. üzem—II. 

üzem „A”, Kutató-mélyfúró— 
II. üzem „B”.

Szabad: Szolgáltató.
XVII. forduló október 11,:
16,00 órakor: ÉDÜ—III. üzem,

Kís.-kut.—Anyagosztály.
17,00 órakor: II. üzem ,,B*'— 

IV. üzem, Szolgáltató—II. üzem 
„A”.

Szabad: Anyagosztály.
XVIII. forduló október 18.:
16,00 órakor: III. üzem—Anyag

osztály, Kutató-mélyfúró—ÉDÜ.
17,00 órakor: IV. üzem—Kís.- 

kut., Szolgáltató—II. üzem „B”.
Szabad: II. üzem „A”. 

BAJNOKSÁG ÁLLÁSA

17,10 órakor:
18,00 órakor: 

gáltató.
X. forduló szeptember 23., 

16,30 órakor: Szolgáltató—ÉDÜ.
17,10 órakor: II. üzem—III. 

üzem.
18,00 órakor: Kutató-mélyfúró 

—IV. üzem.
Elmaradt tavaszi mérkőzés 

szeptember 30-án, 16,30 órakor: 
III. üzem—IV. üzem.

64. Személyes névmás. 65. Tö
rök tiszti rang. 66. Római ket
tes. 67. Egyik oldal. 68. Üttörő- 
egység. 69. Klcslnyítőképző. 70. 
Község Somogybán. 72. Közé
pen kimerít. 74. Szikladarab! 75. 
Állami bevétel. 76. óóóó. 78. 
Helyhatározó. 79. Végtag. 80. 
Gyilkol. 83. Tova. 85. Község 
Komárom megyében. 86. Lócse
mege. 88. Fut. 91. Idő előtti.

Függőleges: 2. Boltív. 3. Pénz
intézet. 4. A Száva mellékvize. 
5. Láda hangzói. 6. N.B. 7. 
Igen — angolul. 8. Ütmenti mé
lyedés. 9. Radon. 10. Szemeivel

Rangjelző. 90. D.G. 91. Szikla
darab. 92. Szintén.

Juhász Károly

Lapunk július 1-i számában 
közölt keresztrejtvény helyes 
megfejtése:

Vak nyári hő, veszettül omló, 
a palánkról lefut a komló, 
az égen bárányfellegelc, 
egy árva fecske fellebeg. 
Könyvjutalomban részesültek:

Illés János (Pécs, Ybl M. u. 7/3. 
V. 3., 7633), Demeter Jánosné 
(Központ), Tassi János (IV. sz. 
bányaüzem).

bajnokság állása
1. IV. üzem
2. II. üzem
3. III. üzem
4. Kut.-mf.
5. ÉDÜ
6. Szóig.

5------
4 11 
2 12 
2—4 
12 3 
1-5

18- 3
9- 7 
5- 9
7- 8
8- 11 
7-16

Kovács M.

HIREK
sí alap javára, míg a közhasznú munkákban részt venni nem tudók pénzadománnyal járultak hozzá aMint korábban közöltük lakásépítési alap növelésé- lapunkban, május 22-én és hez- Az összesítés elké29-én kommunista műszakot szerveztünk vállalatunknál. A termelő munkában résztvevő dolgozóink ,keresetük ötven százalékát ezer forintot könyveltek ajánlották fel a lakásépítő- a lakásépítési alapra.

KIFOGAS: — Az igaz, hogy ötször nem jelentünk meg a pályán, de ilyenkor nem is rúgtunk le az ellenféltől senkit. Szarka Tibor rajza
Kut.-mf. 8 7 — 1 36-12 14
III. üzem 7 5 1 1 24-15 11
Anyago. 8 4 1 3 29-22 9
IV. üzem 8 3 3 2 17-13 9
Szóig. 8 3 2 3 30-17 8
II. ü. „B” 8 3 2 3 16-12 8
ÉDÜ 8 3 1 4 15-18 7
II. ü. „A” 8 2 — 6 14-39 4
Kfs.-kut. 8 — 8 4-37 —

K. M.

szült, ennek alapján a termelő munkabérből 364 ezer forintot, pénzadományból

Élénk sportélet a III. sz. bányaüzem sporttelepen. Szabó Győző felvétele
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Alkotmányunk
ünnepén
anm ugusztus 20-a nagy lista építés ügyét szolgálja, nemzeti ünnepeink Olyan gondolatok ezek," egyike. Harmincba- amelyek arra is utalnak,rom éve ehhez a naphoz kapcsolódik a Magyar Nép- köztársaság alkotmányának születése, ezen a napon emlékezünk az államalapító István királyra, ekkor szegik meg az új termésből sütött első kenyeret. Augusztus 20-a a munkás—paraszt szövetség jelképe is.A néphatalom alaptörvé- _ nyének megalkotásához né- zetben különösen nagy jepünk felszabadulása adta a lentőségű alkotmányunk lehetőséget, felszámolhattuk egyik paragrafusa, amely a régi rendszert és elindul- kimondja, hogy hazánk a hátiunk a szocialista fejlő- béke és az emberi haladás dés útján. érdekében együttműködésreAlkotmányunk nemcsak törekszik a világ valameny- jogainkat és kötelességein- nyi népével és országával, két szabályozza, hanem Jó lenne, ha a világon min- kifejezi a politikai, gazda- den ország ezt az emberi- sági és társadalmi élet- ség iránti kötelességének ben történt átalakulásé- tekintené.kát, történelmi jelentőségű eredményeket is. Mindez a Magyar Szocialista Munkáspárt — az egész nép javát szolgáló — politikájának, a párt és a nép közötti kölcsönös bizalomnak, népünk szorgalmának köszönhető.Legfőbb eredményünk a szocialista nemzeti egység, ami egyben elengedhetetlen feltétele a mainál is nehezebb, jövőbeni feladataink megoldásához.Az alkotmányunk szelleme is azt sugallja, hogy nézzünk szembe a valósággal, lássuk gondjainkat és hibáinkat, tekintetünket a holnap feladatainak megoldására fordítsuk.Alkotmányunk többek között megfogalmazza, hogy a gazdálkodó szervek a társadalom általános érdekeinek szolgálatában felelősséggel, önállóan gazdálkodnak a rájuk bízott vagyonnal, hogy minden munkaképes állampolgárnak joga és kötelessége, hogy képességei szerint dolgozzék, hogy munkájával, munkaversenyben való részvételével, a munkafegyelem fokozásával és a munkamódszerek tökéletesítésével a szocia-

hogy a becsületes, önma gunk legjavát adó magatartás nem szívesség, hanem az alkotmányban is rögzített állampolgári kötelességünk.jaklatott, szenvedésekkel, háborús veszéllyel terhes világban élünk. Ebben a hely

Gergely László IINI' városi titkár

Varosunk új létesítménnyel gazdagodott. A vásárcsarnok szomszédságában átadták a távnU-íoi 
autóbusz-pályaudvart. Felvételünk az átadás előtt készült.

Hogyan tovább?
A szocialista brigádmozgalom jelenéről és jövőjérőlogyan tovább címmel több mint négy hónapon át zajlott a vita a szocialista brigádmozgalom jelenéről, jövőjéről. Kilenc vélemény nyilvánosságot is kapott, de enné) jóval többen mondták el véleményüket, de sajnos az „Ércbányász” terjedelmemiatt többre nem volt lehetőség. A vitában résztvevők lésre van szükség. Mi le- mindegyikc abban egyetértett, hogy egy jól irányított gyen az értékelés alapja? és szervezett szocialista munkaverseny segíti a tervfel- ° adatok megoldását, tehát szükség van rá, de arányos változtatás az eddigi gyakorlaton feltétlen indokolt. Erre hívta fel a figyelmet a SZOT május 7-i ülése is, ahol hangsúlyozták, hogy „a gondok az irányítási-szervezési problémából és a munkaverseny feltétel rendszeréből erednek”.Amikor a verseny továbbfejlesztéséről vitatkozzunk, akkor az mechanizmusát próbáljuk tisztázni. Egy bizonyos: a munkaverseny, a brigádmozgalom munkahelyi kategória, nincsenek felső kötöttségei, jó működése a nagyobb önállóságot is tükrözi. Nem kell várni semmi-féle országos rendeletre ha- vóllalatok döntő többségé- lele országos rendelet , na ben tükröződik is és ez ki-tározatra, ha változást akarunk, azt nekünk kell meg- hat az értelmezésre.A munkaverseny eredmé ________  _ =_______oldani. Ebből következik, nyeinek számbavételénél, az az egyéni kezdeményezések hogy a helyi — és vállala- értékelésnél objektivitásra nek, a brigádokon belüli tünknél elsősorban az üze- törekednek a legtöbb he- egyéni vállalásoknak. Az mi — munkahelyi sajátos- lyen. (Még pontozási rend- egyéni verseny jobban se- ságokat kell figyelembe szer is vanj Jobban kelle- gítheti a dolgozók alkotóvenni, a munkaverseny irá-__ , , . .... .. készségének, tehetségéneknyitásánál, szervezésénél, az ne dlzni a közvetlen mun- kibontakozását és ez erősí- érdekeltségi rendszer kiala- katársak, az együtt dolgo- az egyéni vállalások iránt kításánál. zó, egymást ismerő bri- érzett felelősséget is. TehátAz egyik hozzászóló így gádok értékelésében. akkor hogyan tovább? Afogalmazta ezt meg: „A bri- . ván_,„tokat az ntóhbi jelenlegi lehetőségeket ma-gádmozgalom önkéntes vállalatokat az utóbbi ximálisan kihasználva, amozgalom, a brigádok te- időben a teljesítményekvékenységét, összetételét alapján ítélik meg. Enneknem célszerű a gazdasági kell érvényesülnie a válla-vezetésnek megterveznie, .. . rets. eiveiese, az az ui merned ez már zavarja azon- tunknal dolgozó kollektívák Jyen tQVább haladnunkkéntesség elvét. Az viszont mur>kájában is- Ma általa-politikai kérdés legyen, hogy ban külön értékeljük a Gyulai Sándor

a munkaverseny-mozgalom v _______ koordinálását a társadalmi-Kazdasági vezetés rendsze- manyxtas végezze>,A szocialista brigádmoz- mpavalósitását A seeítsée” galom ezer szállal kötődik megvaiosnasar a segítség a munkahelyhez, a munka- jelentett-e többletmunkát helyi viszonyokhoz. Attól ka S„3Zelszakítani, a valóságos él és erkölcsi elismerésben is , ... „ „ tükröződjön. így megszün-lapotoktol  ̂függetlenül meg- tetbetg az, hogy a munkaítélni, minősíteni súlyos hiba. Ez egyértelműen a for-, verseny ösztönzésén, elis-nializmushoz vezet, amely a férésén sokszor csak a ki- vniiaintnlr Hnnfő tnhhcócró, tüntetésekkel járó jutalom-

munkát és a munkaverseny eredményét, pedig a kettőt nem szabad elválasztani egymástól. Egységes értéke-
Az összteljesítmény, az elért többleteredmény, a brigádok' többletteljesítménye. Lépjünk túl a hármas jelszó jegyében többletvállalások formájis értelmezésén. Azt vizsgáljuk, hogy egy adott kollektíva milyen mértékben segítette az üzem, vállalat célkitűzéseinek

összeget értjük.A jövőben nagyobb helyet kell biztosítani a szocialista brigádmozgalomban

formális vonásokkal történő szakítás, a régi beideg- ződött, idejét múlt módszerek elvetése, az az út me-

Nyugdíjasok
szén
járandósága

1200 forint
A 113/1982. IpM. sz. utasítás alapján vállalatunk vezérigazgatói utasításban szabályozta az 1982. január 1-vel és azt követően nyugdíjba került dolgozók természetbeni (szén-) járandóságát. A juttatás feltétele, hogy a fenti idő előtt legalább 10 éves bányavállalati munkaviszonnyal rendelkezzen a dolgozó és a kollektív szerződésünk szerint jogosult legyen a természetbeni (szén-) járandóságra a nyugdíjazás idején. A tízéves munkaviszony elbírálásakor a munkaviszony változásánál csak az áthelyezést lehet elfogadni.A kiadott 9/1982. sz. vezérigazgatói utasítás részletesen tartalmazza az egyéb jogosultsági feltételeket. (Üzemi baleset, vagy foglalkozási betegség miatt nyugdíjba került dolgozók ellátása, elhalálozottak utáni szénjárandóság felételei stb.)Ismeretes, hogy vállalatunk a kollektív szerződés előírása szerint a szénjárandóságot készpénzben biztosítja a jogosult dolgozóknak. Ennek jelenlegi ösz- szege 200 forint/hó. A nyugdíjas szénjárandóságra jogosult dolgozók ennek 50 százalékát kapják, tehát 100 forintot havonta.A nyugdíjas bányászok szénjárandóságának jogosultságát a munkaügyi csoportok állapítják meg, s a vállalati pénzügyi osztályon keresztül intézkednek az összeg átutalásáról, az illetékes nyugdíjas lakcímére. Az átutalás naptári évre egy összegben történik, az év közben nyugdíjba ment dolgozók természetesen arányos összeget kapnak. A nyugdíjas szénjárandóságot levonás nem terheli, az átutalási költséget a vállalat viseli.A nyugdíjasok szénjárandóságának bevezetésével tovább szélesedik a bányászatban foglalkoztatottak anyagi megbecsülése.

J. K.
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A balatonfüredi gyógyvízért

— A szájhagyomány útján terjedő monda szerint — kezdi mesélni Perec Já
nos, a III. sz. bányaüzem műszakjegyzője —, amikor az első telepesek megjelentek, szomjúkat egy kútsze- rű üregben feltörő forrásvízzel oltották el. A kút mellett álló cserfa a kellemes árnyékot vetett a megpihenő vándorra.— A kút és a cserfa adta az öregek szerint a falu nevét. Tény, hogy a kút még ma is létezik, pontosan a házunk előtt csordogál a vize. A cserfából már semmi sincs, mint ahogyan a valamikori mosóháznak is csak az alapja maradt az utókorra. Megmaradt azonban a régi kort idézve a tekerőkút a hozzátartozó vályúval, ami az állatok itatására szolgált. Ma ez persze már csak emlék, ami felidézi olykor a múltat.— A felszabadulás előtt 417-en lakták a falut, ma 531-en. A lakosság szinte téljesen a földműveléssel foglalkozott. Hat-hét család mondhatta magát kimondottan jómódúnak, 30 hold-- nyi földterülettel rendelkezve. Az átlagos vagy inkább

A Mecseki
Ércbányászati Vállalat 

dolgozóinak lapja 
Felelős szerkesztő: 
Kisdaróczi János 

Szerkesztő: 
Ragoncsa János 
Szerkesztőség:

7633 Pécs, 
Hajnóczy u. 35. 
Telefon: 15-851 
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Kiadja:
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Felelős kiadó: 
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Telefon: 15-000

MÉV Nyomda 
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szegényebb családoknak jó ha 5—6 holdnyi föld jutott.— Búzát, kukoricát, árpát, napraforgót, burgonyát termeltek. Azt, ami a mindennapi megélhetésükhöz elengedhetetlenül kellett. A szegényebbje — kis földje megművelése mellett — napszámba járt.— A felszabadulás után már több család az iparban, a városban keres megélhetést. A mezőgazdaságban maradottaknak a tsz megalakulása jelent változást. A kővágószőlősi Vörös Szikla ’ Termelőszövetkezethez tartozik azóta is a cserkúti földterület. A faluból már csak a nyugdíjasok dolgoznak a mezőgazdaságban.— A vállalat beindulása óta, a környező falvakhoz hasonlóan, Cserkút élete is megváltozott. Közel százan találták meg számításukat a vállalat üzemeiben. Annak idején sokakat még a városból is visszavonzott azI. sz. bányaüzem beindulása.— A falu arculata is azóta jelentősen átalakult, új házak épültek, s utat, közművet épített ki a vállalat. A falu szélén, az üzemek dolgozói konyhakerteket alakítottak ki, de gondjuk ma is, hogy sem szilárd útburkolat, sem vizük, sem villanyuk nincs.— A falu főutcája az Alkotmány nevet viseli, melynek közepén a XIII. században épült román stílusú műemlék templom áll. A faluban még öt utcát, s az Árpádközt lakják. Az iskola évek óta nem fogad nebulót, falai között könyvtárt és olvasótermet alakítottak ki. A gyerekeket külön autóbusz viszi a kővágószőlősi iskolába.A falunak ezeken kívül van még orvosi rendelője, kultúrotthona, autóbuszvárója, közös kezelésű boltja—kocsmája. Nincsen mindig szalon söre és terhelést bíró transzformátora. A falut a várossal öt autó- buszjárat köti össze naponta. A tizenkét kilométerre levő bányásztelepülés az esti órákban csupán gyalogosan vagy taxival közelíthető meg. Az utolsó autóbusz este hét órakor indul Cser- kútról a városba. Igaz előbb Bakonyára megy, de azért fél kilencre meg is érkezik Pécsre. Nem a szájhagyomány útján terjedő monda — hanem az ott élők szerint. Veress Tamás

Egyéni, társadalmi érdekek

Közéletiség
Az 1980-as tanácsválasz- tások során a 82-es körzetben — a 39-es dandár út délnyugati oldala — tanácstagi megbízatást kapott választóitól Varga Ernő.
— Mint üzemvezető, s 

mint a városi tanács vb- 
tagja sok munkával és gond
dal — azt mondják erre, 
közéleti ember — miként 
fogadta megválasztását? — kérdeztük a IV. sz. bányaüzem vezetőjét, irodájában.— Ez úgy van, hogy az ember egyrészt megtiszteltetésnek veszi a bizalmat, másrészt meg fél tőle. Azért, mert a tanácstagtól azt várják, hogy oldja meg a gondokat, esetleg azt is, amit az elődök nem tudtak- Ez a körzet annyiban szerencsés, hogy út, víz. gáz — aminek hiánya másutt gond — itt van.

— A tanácstagnak akkor 
mi az, ami gondot okoz, mi 
az, amiért a lakók felkere
sik?— Általában utcai és lépcsőházi világítás hiányokért, a környezetszennyezést okozó garózssorért. A lakások felújításával gondként az merül fel, hogy mikor kerül sor az érdeklődő lakására, illetve milyen lesz a felújítás módja. Érdekes, hogy ugyanakkor ezek az emberek kritikusan vetik fel: „az építők szelektálás nélkül mindent felújítanak, ennyire gazdagok lennénk?”— De a tanácstaghoz eljut a lakásra váró és ezzel olyan feladat, amely már a körzeti gondot kinőve városi problémává terebélyesedik. Sőt, a vállalat dolgozóinak lakásgondját, azaz kettős érdeket kellett képviselnem a végrehajtó bizottságban, amikor a lakás- helyzet volt napirenden. Ezért is öröm, hogy 111 munkáslakás-építés lehetőségét kaptuk a siklósi városrészben, ami a külszíni üzemek dolgozóinak helyzetét oldja meg. A másik, hogy Patacs nyugati területén bányászlakások építése kezdődhet meg. Ez természetesen nem személyes munkám eredménye, hanem annak a testületnek, amely ezt tárgyalja, a gondokat elismeri és megfelelő lépéseket tesz a megvalósulásra.

— Két év elteltével mi
ként látja megbízatását?

vállalat vezérigazgatója júniusban két köszönő levelet is kapott, így a Balatoni Intéző Bizottságtól és a Balatonfüredi Városi Tanács elnökétől. Az elismerő sorok a balatonfüredi Kossuth és Berzsenyi gyógyforrás hidrogeológiai és tisztítás problémáinak megoldásához adott értékes szakmai segítségért íródtak. A levelek írói külön kitértek Koch László hidrogeológus áldozatkész, szakszerű munkavégzésére is. Ezért is kérdeztük őt a balatonfüredi szénsavas gyógyvízkutakról, a vállalat dolgozói által itt végzetttársadalmi munkákról.— A Balatonfüreden és környékén fakadó szénsavas gyógyvizek — mondja 
Koch László — jelentős mértékben hozzájárultak a település fejlődéséhez, mely a várossá nyilvánításban csúcsosodott ki. A fürdőtelep középpontjában Európa-

— A lehetőségek zsákjába most már jobban belelát az ember. Tudja, mert meg lehet ítélni, mi az, ami szorgalmazható, megoldható, illetve látja, ez még, vagy már egyáltalán nem megoldható. Természetesen nem csak a jót, a megold- hatatlant is meg kell mondania az embernek.
— Elfogadják, beletörőd

nek?— Ha ellenpéldát nem látnak, igen. Persze azt is figyelembe kell vennie az embernek, hogy a saját szemüveg szubjektív. Ezért aztán az egyéni érdekeket fontosabbnak ítélik meg, mint a társadalmiakat. A tanácstagnak viszont mindig úgy kell a társadalmi érdekeket képviselnie, hogy közben az egyénnel is törődjön.
— A tanácstagnak, a köz

életi embernek jó pedagó
gusnak kell lennie?Nem, a közéleti embernek, embernek kell lennie, s annak is kell maradnia. V. T.
A 7.-8. osztályos úttörők felkészítéséhez 

Megyei ifivezető továbbképző tábor
A KISZ Központi Bizottsága határozata értelmében az ifivezetők továbbképzését ezentúl az illetékes KISZ vezető testületének kell biztosítani és megoldania.E határozat értelmében a KISZ Baranya megyei Bizottsága a megye területén dolgozó ifivezetőknek megszervezte — első alkalommal — továbbképző táborát Balatonfenyvesen. Az ötnapos továbbképzésen 91 fiatal vett részt, közöttük a vállalat legjobban tevékenykedő ifiközösségéből, a III. sz. bányaüzemből 7 fő. Ezek a fiatalok alkották az „öreg csoportot”, hiszen a többi ifivezető 14—20 év körüli volt a táborban.Sűrített programok voltak, ebben a pár napban mindent átszerettek volna adni az előadók.Őrsök és rajok szerint oldottuk meg a feladatot, sőt ilyen közösségben él

hírű gyógyvízforrás-csoport ismert már több évszázada, s a századforduló után már több szanatórium és kórház hasznosítja balneológiái célokra a fakadó szénsavas gyógyvizeket. Igen ám, de a nemzetközi hírnevűgyógyvízzel meglehetősen régóta komoly gondok voltak, s akadnak még ma is. Az 1910-es években az egyre romló minőségű gyógyvizeket szolgáltató hat kút közül ötöt — a kórházét — hosszas kísérletezéssel megjavítanak. Így a Lobogó, a Savós, a Falmelletti I. ésII., valamint az Öskút vize úgy ahogyan rendbejön, ugyanakkor a Gyógy-téren levő Kossuth Lajos — akkor Ferenc József — kút vízminősége tovább romlik.— Az eltelt évtizedek során többször igyekeztek a kutakat, s a kútszerkezetet tisztítani, javítani. Ugyanakkor sikerült újabb szén- dioxidos kutakat is feltárni, így a Berzsenyi, a Polá- nyi és a Vörös kutakat. Ma már csak a Berzsenyi üzemel, de a Polányi még megmenthető lenne.— Nos, a vállalat 1974- ben felkérésre kezdett foglalkozni a gyógytéri kutak vízminőség-romlásának okaival, a kutak rekonstrukciós munkáival. Így és ekkor került sor a kórház kútjainak tisztítására és a

tünk egész nap. Minden nap félórás daltanulással kezdődött a délelőtti program, majd módszertani előadások következtek, utána egy- egy feladat megoldása rajszinten. Ilyenek voltak: egy- egy délelőtti program megszerkesztése, melyet másnap a kerületi úttörőtáborokban meg is valósítottak, tréfás vetélkedők, vízikarnevál megrendezése, a fordított napon (a Neptun istene az ördög kíséretében, megfürdették a táborvezetőséget), járőrverseny és éjszakai akadályverseny.A tréfás programok közül talán a legjobban a „bátyus bál” sikerült, itt minden fiúnak és lánynak ellenkező neműnek kellett felöltöznie. A mévesek „spanyol párosa” éppen a spanyol eredetű tánccal szerezte meg az első helyet.Délutánonként sportversenyek voltak. Volt vegyesfoci, vízicirkusz, tábori mun-

Kossuth Lajos forrás teljes felújítására.— Ez utóbbi munkáról fejezeteket mesélhetnék, hiszen szép, s nehéz feladat volt. Előtanulmányokat kellett foytatnom a kút történetéről, amit azonban nehezített, hogy hiányosak a kórház műszaki adattárában fellelhető gyógyvízre vonatkozó iratok. A konkrét és részletbemenő földtani viszonyok nem voltak ismeretesek, így előzetes, tájékoztató vizsgálatokra is szükség volt és felújítási tervet is kellett készíteni.— összefoglalva eredményeinket, a Kossuth Lajos gyógyforrás vize ma újra gyógyvíz minőségű. Igaz, 1974 óta — a múlt év októberében — ismét ottjártunk, s kitisztítottuk a kutat, sőt a Berzsenyit is. Mindezek mellett elengedhetetlen a rendszeres vízszint, vízhozam, víz- és levegőhőmérséklet, légnyomás mérése, melyet a szénsavtartalommal együtt dokumentálni kell. Minden további munkának ez az alapja, de ezt a gyógyvíz hírneve is megköveteli.— Végezetül még csak annyit, hogy hosszú évekóta igen jó a kapcsolata a vállalatnak a bulatonfüicdi tanáccsal és az állami kórházzal. Ezzel magyarázható, hogy évek óta hozzánk fordulnak a gyógyvizekkel kapcsolatos problémákkal, amelyeket mi a Kutatómélyfúró üzemen keresztül társadalmi munkában végzünk el, melynek értéke kb. 250 ezer forint. Természetesen a társadalmi munkákból a helybeliek is kiveszik részüket, jelentős segítséget nyújtva nekünk — mondotta végezetül a hidrogeológus.
T. O. M.

diál és reggelenként az a fránya reggeli torna.Mi „öregek” először nagyon gyerekesnek tekintettük az alaki foglalkozásokat, jelentéseket és a mindennapi parancskihirdetést, de közben rájöttünk, tanulni nem szégyen még ilyen fejjel sem. Sok-sok élménnyel és hasznos tudnivalókkal a tarsolyunkban zártuk ezt az öt napot és nagyon jól esett, hogy a záró táborgyűlésen ezt a kis közösséget megdicsérték lelkesedéséért és munkájáért. Ezek a „családos apák, anyák” mint ifivezetők hasznosítják majd tapasztalataikat a patronált iskolákban, hiszen a KISZ- nek megnövekedett szerepe van a 7.—8. osztályos úttörők felkészítésében. Reméljük, tevékenységünkben az úttörő köszöntés mottóként jelentkezik ifivezetőink előtt, azaz „Előre” a megkezdett úton. Franyó József

CserBeut
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Bányászdinasztiák
A csapat munkahelyére hosz- 

szas gyaloglás után érkeztünk 
meg. A délelőttös szak teljes 
odaadással dolgozik. Ácsolnak. 
Az Elekes testvérek serényen 
végzik a biztosító munkát, az 
idegen is látja: jól összeszo
kott, kevés szóból értő bányá
szok lettek.

— Különösebb világmegváltó 
tervek nélkül jöttem Bonyhád- 
rói Bakonyára — kezd a rövidke 
pihenő alatt mesélni István,

Icayi bányásszá a vájárvizsga után válik az ember...Bálint Jenő felvétele
A vállalat kiváló brigádja 

Szabó József szocialista brigád
Ez év februárjában még csak arról adhattunk hírt, hogy a Kutató-mélyfúró üzem Szabó József szocialista brigádja megpályázta a Vállalat kiváló brigádja címet. Azóta ez meg is történt. A kitüntetést az április 4-i ünnepségen Veress 

József szocialista brigádvezető vehette át.A munka töretlen azóta is. A szocialista brigád ez évi vállalásai és a féléves önértékelése arra utal, hogy nem lesz megtorpanás, az idei évet is szeretnék jól befejezni.Veress József így beszél az idei munkáról:

Csoportkép helyett: a fúrómagok vizsgálata a magraktárban történik. Képünkön balról jobbra: Vágó Zoltán, Szabolcsi Ibolya, Pozsgai János, Veress József, Heté- nyi János, Dobosi Ildikó, Glöckner Jánosné, Koleszár Zsuzsanna brigádtagok.Egyed Imre felvétele

az idősebb testvér — hacsak a 
több pénz keresete nem minő
sül annak. A bonyhádi Vasipa
ri KTSZ-ben dolgoztam beta
nított munkásként, nem sokat 
kerestem, viszont annál több 
volt a munkám. Tizenkilenc 
éves voltam, amikor 1974-ben 
rászántam magam, hogy bá
nyász leszek.

— Az első napok nehezen 
teltek. Furcsa volt a föld alat
ti világ. Volt bennem olyan,

— Tevékenységi körünk nagyon megbővült, feladataink megnövekedtek. Az érckutató és szerkezetkutató fúrások mélyítése mellett egyik új területen sekélyfúrások sorozata készül. Ez rendkívül szoros operatív munkát igényel, sokszor bizony a geológusoktól nagyon is távoleső feladatok megoldását. Minden erőnket leköti ez az újszerű és nagyon szép munka. A másik: nyáron a terepi munkák mindig megnövekednek, hiszen a terep járás, földtani térképezés ilyenkor lehetséges.— Két munkatársunk ép

hogy itthagyom a bányát. Az 
első keresetem azonban jobb 
belátásra késztetett, maradtam. 
Csillésként az átlagos kereset 
4—5 ezer forint volt, s én ehe
lyett hétezret kaptam.

— Nem, nem úgy jöttem bá
nyásznak, hogy megszedem ma
gam, s aztán odébbállok. Tud
tam, hogy ha egy hónapot ki
bírok már bányász maradok. 
Nincsen szakmám, tehát a kül
színen nem ugrálhatok. Itt lent 
egyformák vagyunk, fáradtak, 
piszkosak, s aránylag Jól is ke
resünk.

— Ezért sem mennék már 
tovább, hiszen aki megszokja a 
sok pénzt, az később három
ezerből már képtelen lenne 
megélni.

— Ez az — veszi át a szót 
öccse, János — először a bony
hádi zománcgyárban, majd utá
na a hidasi Vegyi Műveknél én 
is háromezer forintot kerestem. 
Fiatalon az ember nem beosz
tó, a kevés pénz gyorsan elfo
lyik az ujjal között. Amikor 
úgy döntöttem, hogy megpró
bálkozom a bányamunkával, 
nemigen tudtam mit vállalok. 
A bátyám, igaz sokat mesélt', 
bár 1979-ben, amikor idejöttem 
a 23-as csapaton nem úgy ala
kultak dolgaim. Alig volt több 
a keresetem mint az előző mun
kahelyeimen, úgy hogy a leszá
molás erősen foglalkoztatott. 
Naponta 120 kilométert utaz
tam nehéz munkát végeztem, 
szinte semmiért.

— Ezek után kerültem bá
tyám közbenjárására én is az 
52-es csapatra. Jó kollektíva, 
igazi hajtás emberek közé csep
pentem. Az első hónapban meg 
is volt a tíz darab ezres a bo
rítékban.

— A bátyám után én is sze
retném elvégezni a segédvájár 
tanfolyamot, igaz ö már csend
ben a vájártanfolyamra készül. 
Csak hát az időbeosztással ne
hezen boldogulunk. De meg 
fogjuk oldani, hiszen igazi bá
nyásszá a vájárvizsga után vá
lik az ember.

Veress

pen most szerelt le. Hamar beilleszkedtek újra a munkába, s ez igen nagy segítséget jelent.— A munka mellett eleget teszünk a brigádmozgalom egyéb követelményeinek is. Az oktatásban, a kulturális megmozdulásokban továbbra is részt veszünk. Nagyon örülünk az elért szép sikernek. Távolabbi céljaink közé tartozik és ezt nem titkoljuk, az előrelépés, s nagyon reméljük hogy geológus brigádunk egyszer még eléri az Ágazat kiváló brigádja címet is. Koch László

A Vállalat kiváló ifjúsági brigádja

Alimac-kal a „vasaknában” Csöndör László felvétele
Váci Mihály ifjúsági 
szocialista brigádA IV. sz. bányaüzem légaknájában a kas himbálózva ereszkedik lefelé. Ahogy távolodik a főszellőztető zúgása, úgy válik egyre párá- sabbá, fojtóbbá a levegő. Az 1-es zsompnál áll meg a kas. Innen egy átjáró vezet a 71-es csapat munkahelyéhez, a leendő V-ös üzemi légaknához. Itt találkozunk a brigád gumiruhába öltözött tagjaival.Csuromvizesen és nem épp a legjobb hangulatban találjuk őket, pedig a mai napon fontos állomáshoz érkeztek munkájukban.— A délutános talán már elkezdheti a zsaluzást — újságolja Kiss István szakvezető vájár.Néhány szót még vált kísérőmmel, Laczkó Lászlóval és Hofmann Lászlóval és máris indulunk a bővítő padozathoz.Az átjáró végén pihen kikötve az Alimac, ez a köralakú kétszintes acélmonstrum. A felső szintet személy- és anyagszállításra használják, az alsó a tulajdonképpeni munkapad.Beszállunk, a szakvezető eloldja a padozatot, elmozdít egy kart és máris ereszkedünk lefelé. Messze fölöttünk valahol a tárószinten egy lámpa fényében kivehetők az akna szájának körvonalai.Lassan ereszkedünk lefelé. Az akna odalfalához függőlegesen csöveket feszítenek a sűrűn felszerelt fémgyűrűk. Egy-egy gyűrű három TH-ívből áll. Hihetetlen mennyiségű fémet építenek be ide.— Áprilisban történt a szakadás — magyarázza a szakvezető. — Még amikor a KPV-vel a magfeltörést hajtottuk, tudtuk, hogy ezt a szakaszt nehéz lesz majd átbővíteni. Nagyon laza itt a kőzet.A víz közben rendületlenül csurog a nyakunkba. A „vasakna” falát egy hosz- szú szakaszon háló borítja. Itt-ott kisebb-nagyobb lyukak jelzik, hogy a sűrű nec- cen néha egy-egy kő is átjut.— Időnként leválik egy- egy kő az oldalból — magyarázza Kiss István, majd kísérőmhöz fordul. — Lenne rá mód, hogy a főszel- lőztetőt legalább ezen a hétvégén ne kapcsolják ki? Hétfőre mindig megfordul

a légáram és ez nagyon megtaszítja a kőzetet, őszintén szólva tartunk egy újabb szakadástól.Közben leérünk a talpra. A munkapadra vezető lejáró fedele mellett lelátni. A hidraulikus fúrógépek némán meredeznek. Egyhamar bizony nem kell ezeket használnia a csapatnak. Addig ugyanis nem folytathatják a bővítést, amíg az akna betonfala el nem készül.

Egy brigád a középmezőnybőlA napokban a IV. sz. bányaüzemi Asztalos János ifjúsági szocialista brigád munkájáról Bödő Sándor brigádvezetővel beszélgettem. Nem tartoznak azok közé, akik reflektorfényben vannak, pedig 1965 óta — mióta a brigád létezik — ötször voltak — közötte az elmúlt évben is — aranykoszorúsok, hatszor érték el a IV. sz. bányaüzem Kiváló ifjúsági kollektívája címet. A brigádban 9-en dolgoznak, feladatuk az üzemben felmerülő forgácsolási munkák elvégzése, például a bányafúrási anyagok, szkré- perek, önjáró gépek bizonyos alkatrészeinek legyártása, fúrószárak javítása, de készítenek új gyártmányokat, például a felsővezetékek szigetelőit is. Munkájukkal tehát lépten-nyomon

A Deák László vezette 71- es Váci Mihály ifjúsági szocialista brigád nemcsak a feltöréshajtásban elért rekordjaival vívott ki elismerést. A háromszakos csapat egyik része egyébként ma is a KPV—1 B feltöréshajtó padozattal dolgozik a 7. szinten. A többiek az Ali- mac-kal bővítik az aknát. Bár a mostani szakaszon minden centiméterért többszörösen meg kell szenvedniük, szakértelmüket, kitartásukat ismerve bizonyára rövidesen túljutnak a kritikus métereken.Nógrádi G.

találkozunk, s a munka mögött ott van a kilenc ember, aki más területen is megállja a helyét. Szinte mindegyiküknek van egyéb társadalmi megbízatása is. Ketten munkásőrök, hárman önkéntes tűzoltók, a brigád egy tagja pedig a gépészeti szakszervezeti főbizalmi helyettese.Nemcsak a munka az. ami összeköti őket, szabad idejüket is gyakran töltik együtt. Hol moziban, hol kiránduláson — tavaly Sopronban voltak, idén Szegedre terveznek egy utat — vagy éppen társadalmi munkán. Az istenkúti iskolában 250 órát dolgoztak, de segítettek Sza- lántán a brigád egy tagja, Kőhegyi József építkezésén is.
Wesztl László
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•f A III. sz. bányaüzem Szent* 
1 * lőrincen lakó dolgozói azt 
kérdezik, hogy vállalatunk ad-e 
a tanácsnak pénzügyi támoga
tást az óvodák fenntartásához 
és várható-e a férőhelyek bő
vítése.A kérdésre Juhász Károly munkaügyi osztályvezető válaszolt:— A szentlőrinci gyermekintézményi problémák ismertek az illetékesek előtt. Legutóbb a Baranya megyei Tanács Végrehajtó Bizottsága is tárgyalta. A VI. ötéves terv időszakában a bölcsődét 40, az óvodai csoportok számát négy csoporttal bővítik. Vállalatunk az elmúlt években adott anyagi támogatást a*z óvodák üzemeltetéséhez a szentlőrinci tanácsnak.
2A szakszervezeti információ-

' ban az alábbi problémák 
vetődtek fel: A 20-as és 27-es 
autóbuszoknál gyakori a járat
kimaradás. A 39-es dandár úti 
hétemeletes épületekről már 
évek óta potyognak a külső 
burkolólapok. Mikor kerül sor 
a felújításra?

Többen javasolják, hogy a 
Mecsek Aruház földszintjén — 
a Konzumhoz hasonlóan — lé
tesítsenek ABC üzletet, mert a 
jelenlegi élelmiszerüzletek szű- 
kek, zsúfoltak.A kérdésekre Kóczián Lő
rinc, a Volán 12. sz. Vállalat fődiszpécsere; Hajdú 
László, a PIK főmérnöke és dr. Ferenc József, a Baranya megyei Kereskedelmi Vállalat igazgató-helyettese válaszoltak:KÓCZIÁN LŐRINC: — Az autóbuszok meghibáso
A bányásznaptól 
ismét
a közönségé

A Ságvári Endre Művelődési 
Ház újjáépítése alatt levő szár
nyában vagyunk, a valamikori 
nagyteremben. Ott, ahol a hat
vanas évek derekán a nagy
hírű Tremoló együttes penge
tett. A „régi Ságvári” válasz
falai már nem mesélnek töb
be, hisz belőlük szinte semmi 
sem maradt. A főfalak, a te
rem jellegzetes oszlopai a nosz
talgiához sokaknak azért meg
maradtak.

— Nézd — szól visszazökkent
ve a Jelenbe Zsikó János igaz
gató — a leengedhető válasz
fallal két részre osztható a te
rem. így egyazon időben foly
hat az élet a klubszerű kiste
remben és a többféleképpen 
alakítható nagyobban. A két 
teremrész összenyitásával vi
szont zenés-táncos, s más nagy 
tömegeket vonzó rendezvények 
tarthatók majd.

— Mikor?
— Az átépített épületszárny a 

bányásznapra elkészül — mond
ja Zámbó József tervezési osz
tályvezető — hiszen minden 
nagy munkával készen va
gyunk. Apróbb kőműves fel
adatok, festés, mázolás és a 
berendezés ami visszavan.

— Az átadáskor az iparosok 
innen hová mennek?

— Le a földszintre, de már 
augusztusban, tehát nem vár
ják meg az ünnepélyes átadást.

— Csak nem bontanak ott is 
falat, bővítve azzal is a mű
velődési házat?

— Nem azért — nevet a ter
vező mérnök —, de tény, hogy 
az étterem is nagyfokú felújí
tásra szorul. Ezért augusztus
ban kezdetét veszi a munka 
úgy, hogy az étkeztetést köz
ben nem zavarja. Az 1200 ada
gos konyhát 600 adagosra csök
kentjük, s átépítjük az épület 
északi oldalára. A jelenlegi 
hosszú folyosó megszűnik, be
olvad a konyhába, amit egy- 
egy tálaló köt majd össze a

dása, forgalmi akadály és egyéb problémák miatt valóban vannak járatkimaradások, de nem rendszeresen, csak esetenként. Tőlünk telhetőén igyekszünk csökkenteni a kimaradásokat.HAJDÚ LÁSZLÓ: — Egyetértek a lakók panaszával, mert az épületek mellett és az erkélyeken való tartózkodás életveszélyes. Az anyagi fedezetünk megvan az épületek külső rend- behozatalára (ami épületenként 3 millió forint), de sajnos eddig még nem sikerült kivitelezőt találnunk rá. Mivel a munkálatok elvégzése már nem tűr halasztást, bízom benne, hogy hamarosan megtaláljuk a megoldást.DR. FERENC JÓZSEF: — A lakosság javaslatát nem vetjük el, foglalkozni fogunk vele, de a jelenlegi gazdasági körülmények között a megvalósításáról nem lehet szó. A Baranya megyei Tanács kereskedelmi osztályának a felmérése azt mutatja, hogy Uránváros élelmiszer bolthálózata és ellátottsága megfelelő. Iparcikk árusítás viszont csak a Mecsek Áruházban van, amit nem lenne célszerű megszüntetni. A bútorrészleg igen nagy forgalmat bonyolít le, tehát nem állja meg helyét az az észrevétel, hogy a Domus megnyitása óta nincs rá szükség. , Gácsi Mátyás

közétkeztetést szolgáló étterem
mel és egy kisebb — rendez
vények, vendégek fogadására 
alkalmas — étteremmel.

— Itt fent viszont — kanya- 
rítja a beszélgetést a művelő
dési házra Zsikó János — végér
vényesen megoldódott a fúvós- 
zenekar otthongondja. Kizáróla
gos használatra próbatermet, 
kotta- és hangszerraktárt kap
tak. A színház működéséhez 
szükséges helyiségek — öltö
zők, raktárak — is itt épültek 
fel. Megoldódott az is, hogy a 
takarítószemélyzet szociális he
lyiségeket — öltöző, fürdő — 
kapjon. Egyszóval az épület- 
szárny átadásával olyan mű
velődési házunk lesz, hogy a 
legkényesebb ízlést is kielégíti 
majd.

— Kulturált körülmények kö
zött tarthatják programjaikat a 
nyugdíjasok, a KISZ-fiatalok, a 
horgászok, a szocialista brigá
dok. Ugyan ez vonatkozik a 
Munkásakadémia résztvevőire, 
az Omega Fan Club tagjaira, 
de a szabás-varrás tanfolyamot 
sőt a zeneóvodát látogatókra is.

— Mindezek mellett termé
szetesen sor kerülhet minden 
héten családi estekre, általá
nos és középiskolás rendezvé
nyekre is. A hét végeken a fia
talokra is gondolunk. Discó, 
illetve élőzenére táncolhatnak 
majd — mondotta végezetül az 
igazgató.

A művelődési ház előzetes 
programjában szerepel, hogy 
vasárnaponként a délutáni, es
ti órákban „kaput nyit” a 30- 
asok előtt. Így teremtve klubot 
azoknak is, akik annak idején 
itt voltak fiatalok, s hallgatták 
az akkori zenét: azt, amit most 
a nosztalgia űrügyén ismét har
sognak a rádiók, a zenegépek. 
Szép és kedves meglepetés len
ne, ha a klub megalakulását a 
hajdan volt Trénioló köszönte
né. • ...

V. T.

Zenés műsor a szabadtéri színpadon. Csöndör László felvétele
Otthoni randevú Pellérden

Lassan már hagyomány, hogy vállalatunk a Pécs környéki uránbányász lakta településeken kulturális és szórakoztató programokat szervez.Július 18-án Pellérden került megrendezésre az idei első Otthoni randevú, amelyet az elkövetkező hetekben szentlőrinci, bakonyai és kővágószőlősi rendezvénysorozat követ.A mintegy félezer lakosú községből tekintélyes számban dolgoznak vállalatunk üzemeiben. „Az Otthoni randevúval elsősorban dolgozóink kulturális és szórakozási lehetőségeit kívánjuk szélesíteni, de örömmel és szívesen látunk mindenkit rendezvényünkön” — mondta ünnepélyes megnyitójában Bimbó József, a MÉV szociális igazgatója.A délelőtti program első
Júliusban félidejéhez érkezett a Változó Valóság kulturális játék első szakasza. Kirajzolódott az értékeléshez szükséges első kép a brigádokról, az érdeklődés legfőbb irányairól, az aktivitás különbségeiről. Ez az értékelés ma még a szervezők és lebonyolítók „műhelytitka”, a VV megbízottjainak és felelőseinek segédanyaga. Sportszerűtlen dolog lenne, ha félidőben hirdetnénk eredményt. Arra számítunk, hogy az ősz újra felpezsdíti az érdeklődést, hogy azok is kedvet kapnak a játékhoz, akik eddig még nem jeleskedtek.Néhány érdekesebb adat: a 127 benevezett brigádból egy visszalépett, 61 pedig még nem küldött válaszlapot. A 61 „hallgató” brigádból 31 a IV. sz. bányaüzemben dolgozik. Az üzem művelődési szakemberei kidolgozták a játék olyan változatát, amellyel ősztől irányítani, segíteni fogják ezeket a közösségeket is. önálló vetélkedőt készítenek elő számukra.A 65 aktív brigád júliusig 171 kulturális eseményről, rendezvényről küldött beszámolót, néhány válaszlap könyv- és olvasmányélményekről szól, sok a kirándulásról, társas összejövetelekről készült beszámoló, de a mozi a legnépszerűbb. A műfaj szerinti rangsorban a filmek után a színház és a kiállításlátogatás jellemzi brigádjaink érdeklődését.

sorban a gyerekek körében aratott nagy sikert. Sok csodálkozó gyermekszem figyelte a modellező bemutatót, s a szabadtéri színpadnál is szépszámú apróság hallgatta elragadtatással a meseműsort.Délután még többen látogattak el a szabadtéri színpadhoz. Először vállalatunk koncert fúvószenekarának kisegyüttese szórakoztatta a hallgatóságot, majd a Do- Zso karate csoportja tartott nagysikerű önvédelmi bemutatót „cserépaprítással” egybekötve.Sokan jöttek át a néhány száz méterrel odébb zajló búcsúból, meghallgatva a vasasi pávakörösök színvonalas műsorát.Késő délután a Pécsi Nemzeti Színház művészeinek vidám zenés show-mű- sorát láthatta a közönség.
Éles szemmel és értő figyelemmel

A Változó Valóság mozgalom félidőbenKülön öröm, hogy a beszámolók többsége — 97 visszajelzés témája — a Ságvári Endre Művelődési Házhoz kötődik. A válaszlapok szerint a Munkásakadémia sorozatban vetített Tanú c. magyar film kavarta fel a legjobban a kedélyeket. A filmről és az azt követő munkahelyi vitákról 21 brigád számolt be.Örömünkre igen sok a kritikai megjegyzést, bírálatot tartalmazó vélemény. Sokan emelnek szót a rendezvények, kiállítások technikai baklövései ellen, sokan javasolnak ügyesebb és rugalmasabb módszereket, néha jobb műsorpolitikát.Ha a válaszlapok küldésének rendszerességét tekintjük, a II. sz. bányaüzem, a III. sz. bányaüzem és a Kutató-mélyfúró üzem brigádjai állnak az élen. Az ÉDÜ brigádjai csak márciusban küldtek válaszlapokat — akkor viszonylag sokat — azóta viszont egyet sem.A Változó Valóság városi értékelőcsoportja júliusig 3 brigádunk válaszlapját részesítette jutalomban. Ezek: májusban a Szolgáltató üzem Március 21., júniusban a IV. sz. bányaüzem Cséti Ottó (fejlesztési) és

BÁNYÁSZNAPÉ

PÉCS'BARANYAA pellérdi Otthoni randevú is jó hangulatú, hajnalig tartó bállal ért véget.
N. G.

júliusban a III. sz. bányaüzem Böck János szocialista brigádjai.Kedvcsinálónak — vagy akár példának is — néhány szemelvényt kötöttünk csokorba a júniusi—júliusi válaszlapokról. Igazolódjon az aranyigazság: ízlések és pofonok különbözőek! És igazolódjon a feltevésünk is: a Mecseki Ércbányászati Vállalat szocialista brigádjai éles szemmel és értő figyelemmel kísérik a kulturális élet eseményeit, jelenségeit, határozott véleményük van és akkor sem „szívbajosak”, ha papírra kell vetni véleményüket.Rajz- (Darwing ’82) kiállítás a Pécsi Galériában. Kutató-mélyfúró üzem M— 2 brigád: „...Mi, akik igen nehéz munkáért kapjuk a fizetésünket, sokszor nem értjük, hogy ilyen alkotásokért, hogy lehet pénzt kiadni ...”Kutató-mélyfúró üzem Számítástechnikai brigád: „... A kiállítás hallatlan sokszínűségével bizonyította, hogy az emberi érzés és gondolatvilág kifejezésének formája szinte kimeríthetetlen ...”Lahti Táncegyüttes műsora a Ságvári Endre Művelődési Házban.

mTU PÉCfl ITÚO1OAz MTVPécsi Körzeti Stúdió augusztusi programjából
18-án 20,00 órakor: Pá- lóczi Horváth Ádám dalai (II. program).21-én 17,25 órakor: Sorstársak 9. A körzeti stúdió rehabilitációs fóruma.26-án 18,45 órakor: Sorstársak (ism. II. program).26- án 19,05 órakor: Unser Bildschirm 9. A körzeti stúdió nemzetiségi műsora (II. program).27- én 17,50 órakor: Születő és újjászülető falvak. Riportfilm.28- án 9,20 órakor: Unser Bildschirm 9. (ism. I. program).

A Ság vári Endre Művelődési Ház augusztusi programjából21- én 15,30, 17,30 és 19,30 órakor: Mozi — Szabadlábon Velencében.22- én 15,30, 17,30 és 19,30 órakor: Mozi — Anna.28—29-én 15,30 órakor:Mozi — Kölcsönkért gyufa.17,30 és 19,30 órakor: Mozi — Hurrikán.

IV. sz. bányaüzem Cséti Ottó (fejlesztési) brigád: ........ezek az emberek (a finnek) a zenéért, a táncért hajlandók fáradni, időt, pénzt áldozni. A mai világban sokunknak erről kellene példát venni...”Szívzűr (magyar film).Kís.-kut. November 7 brigád: ........ Voltak, akik szellemesnek találták, ... voltak társaink, akiknek a film nem tetszett. A vidéki értelmiség (tanító, tsz-elnök) ilyen ábrázolása számunkra zavaros és érthetetlen ...”III. sz. bányaüzem Böck János brigád: „...Mert a Szívzűr valóságot ábrázol. Helyenként burleszkbe illő jelenetekkel, helyenként szatirikusán, jóval keserűbb szájízzel és mindezt úgy, hogy szórakoztat is...”Mephisto (Szabó István filmje).Kís.-kut. Bánki Donát brigád: „. ..Huszárik Csontvá- ryja után már éreztük, hogy a művészi és technikai feltételek összejöttek egy nagy film megalkotásához. Alig egy évet kellett várnunk a külföldet is érdeklő, mindig időszerű egyetemes emberi és társadalmi probléma megtalálásáig. Szabó Istvánnak ez remekül sikerült!”
Zsikó János
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Csöndör László felvételeA bányásznapra a tető is elkészül.
Otthontteremtők

A ház a Mecsek oldalban, az Ilona utcában épül. Helyén még az év első hónapjaiban egy öreg, ódon épület magasodott.A leendő háziúr, aki most egy agyondolgozott malteros legényre inkább hasonlít, Kresz Mátyás, a IV. sz. bányaüzem szakvezető vájára. Vannak, akik persze úgy ismerik, hogy az urános fakir, a tűznyelő, másutt viszont díszmadarte- nyészetét csodálják és oklevelekkel ismerik el ezira- nyú munkásságát. Most az ismerősök házépítési tudományát figyelik, azt a munkát, melyet alapjában véve feleségével ketten végeznek.— Sietnünk kell a munkával — mondja — mert szeptemberben már e falak között akarunk élni. Meg hát az erőnk, az idegeink sem bírnák már azon túl a házépítés „gyönyöreit”.
— Igencsak lefogytál.— Csodálod, hiszen minden anyagért harcot kell vívni. Utazni tégláért, cserépért, betonvasért. Soroljam még? És ráadásul órákat várni, miközben a teherautót, teherautókat komoly pénzért fizetni kell.
— Közben a bányában is 

dolgozol?— Ahogy éppen kijön a lépés. Most szabadságon vagyunk, de pár hete még a bánya után itt tovább dolgoztam. Tudod, a hetet az asszonnyal végigdolgozzuk a házon és a hétvége az, amikor a családtagok, rokonok segíteni tudnak.
— Miért kezdtél ekkora 

munkába?— Azért, mert ötvenegy- néhány négyzetméteres, kétszobás lakásban éltünk eddig, két nagyobbacska lányainkkal. A munkából ha fáradtan hazatértem, levegőt csak az erkély adott. Szeretem a kocsimat magam szerelni, de nem volt garázsom, az utcán meg rühelltem. Végezetül meg a madaraim eddig a pincében,

amolyan közös helyiségben voltak.— Hát ez elég ok arra, hogy belevágjon az ember az új otthon megteremtésébe. Így aztán, amikor a múlt évben adódott az a lehetőség, hogy elcseréljük a lakásunkat az itteni öreg házért, nem gondolkodtunk sokáig. Igaz, azt nem terveztük, hogy lebontjuk. Átalakítani, korszerűsíteni akartuk, de nem jött össze úgy a dolog. Hát így alakult. Az OTP-től megkaptuk a 260 ezer forintot, én a föld alatt- ért a 100 ezret, míg a feleségem 80 ezer forint kamatmentes hitelt kapott. Valamicske pénzünk nekünk is volt, s így már elegendő tőkénk volt arra, hogy belevágjunk terveink megvalósításába.— És ezidő alatt hol lak
tok?— Itt élünk — mutat az udvarban egy régi kis toldalék épületre — helyesebben húzzuk meg magunkat. Amolyan pár négyzetméter összkomfort ez, hiszen ez a szobánk egyben a konyhánk, itt tanulnak a gyerekek, s fogadjuk a betérő vendéget.

— Megéri?— Igen. Hiszen hamarosan vége ennek az életnek, s attól kezdve már, majd a nap is szebben ragyog. Lesz tágas otthonunk, kertünk, a kocsimnak garázsa. A madaraimnak — nyolcvannak — viszont átalakítom ideiglenes „fészkünket”, ők valók ide.A szebbnél szebb színben ragyogó, általam sosem látott papagájfajták, mintha értenék az utolsó szavakat, mert az udvarba épített röptetőben éktelen csivite- lésbe kezdenek. Ügy tűnik, az új otthont köszöntik így, azt a fészket, melyet őseik és szabadban élő társaik még ma is úgy építenek. Van ki csőrrel, van ki két kezével. V. T.
VÁLLALATI és üzemi tervmutatók 
(KIEMELT) TELJESÍTÉSE AZ ÉV ELEJÉTŐL
Vállalat:

Fémtermelés fkg 
Vágathajtás fm 
Létszám fő

Ércdúsító üzem:
Vegyi feldolgozás t

Kutató-mélyfúró üzem: 
Geológiai mélyfúrás fm

Bányaüzemek:
Nyersérctermelés fkg 
Vágathajtás fm 
összüzemi telj. m3/mű

II.

100,9
94,G

100,8

III.
százalékban

100,2
80,5
89,7

97,2%
82,7%
99,3%

99,7%

86,1%
IV.

93,2
7G,0
93,7

Világjáró ércbányászok (2.)

Mongol emberek között

Utó-Enyezd- 
engesztelő

Bizonyára sokan olvastak vés telefonálónk állítását. Az 
egyik korábbi számunkban értelmező szótárból megtudtuk, 
Enyezdröl. Egy cikkből megtud- ^/^ékriésrvfgSaiá^Ká- 
tuk micsoda türelem és szívós- adásul finn-ugor eredetű szó. 
ság kell annak kiderítéséhez, Elképzelhető tehát, hogy vezé-
hosv ősrési városunk eevik leg- reink egyike fáradtan hazatér- nogy ősrégi varosunk egyik leg Ve * vadászatról elcsigázva hai- 
újabb utcáját kiről (miről) ne- totta fejét asszonya ölébe eképp 
vezték el? Tanító nénije (vagy sóhajtva: „Enyh ez de jó enyh!” 
tanító bácsija) szerint ezt egy *z akkori sátrak hangszigeteié- 

. se sokkal jobb volt, mint a mai 
harmadik osztályos gyereknek Panei-lakásoké, ezért a kíván- 
feltétlenül tudnia kell, különö- esi szomszédasszony bizonyára 
sen ha az Enyezd utcában la- tévedett, amikor azt híresztelte, 
, ... hogy vezérünk Enyezdnek hívkik. Miután a felnőttek közül ja asszonyát. De a név már 
sem tudta a kérdést senki meg- csak rajta maradt.
válaszolni, kampány indult Persze ez az általunk kidol- 

, ’ ., , , „ . , gozott hipotézis bármilyen hi-
Enyezd eredetének felkutatása- hető is, nem elégített ki ben- 
hoz. Végül, amikor már alig nünket. Tovább informálód- 
volt remény, a városi tanács tünk. végül az Országos Szé- 
művelődési osztálya — talán a chenyl Könyvtár olvasószolgála
túi kíváncsi pedagógus tekinté- ta hosszas kutatás után meg- 
lyének megóvása érdekében — adta a hivatalos választ: 
megadta a hőn áhított választ: »Enyezd 1799-ben már nem 
Enyezd középkori, Pécs környé- lakott település Somogy megyé- 
ki település. ben. Feltehetően egy dűlő, vagy

Végre mindenki nyugodtan tanya volt.” Mindez a Nagy Lu- 
hajthatta álomra a fejét. Már dovika I. kötetének 311. olda- 
el is felejtettük a dolgot, ami- Ián található.
kor a telefon csöngése hasított ..
bele a szerkesztőség csendjébe. Na Jű, de ez a dűlő, vagy ta- 
Egy kedves olvasónk Enyezd- ,n.ya.honnan kapta a nevét? Va- 
ügyben tett kiegészítést. Közöl- 16szfnuleg már sohasem fogjuk 
te, hogy ő Enyezd utcai lakos meStudni.
és amikor odaköltözött, ö is Végezetül egy jótanács. Aki
foglalkozott a kérdéssel. Kidé- nek iskolás korú gyermeke van,
ritette, hogy az utca a hét ve- - . „ ..........
zérilnk egyikének asszonyáról az nózze meg, hogy hová köl- 
kapta a nevét. tűzik. Bármilyen szépek, tága-

A dolog nem hagyott nyu- sak is a lakások mondjuk a 
godni. Ezek szerint félreinfor- . . .máltuk olvasóinkat? Azonnal ®elat*vitás Elmelet tere 3-ban 
munkához láttunk. A legképte- borzasztó blamázs, ha piron- 
lenebb helyeken is utána néz- kodnunk kell — tudatlanságunk 
kÜenm\Vá?&lde EnyeZdde' -‘a‘‘ - iskolából hazatérő

Végül találtunk valamit, ami gyermekünk előtt, 
némiképp alátámasztotta ked- N. G.

Az V. sz. bányaüzem légaknájában az aknamélyítők a végleges 1065 méteres mélységet elérték. A 16. szinti áthatás elkészítésével — várhatóan bányásznapig — az aknamélyítők itt befejezik a munkájukat. Bálint Jenő felvétele

Előző számunkban leírtak csárral. Mezőgazdaságilag állatok vándorlásakor viszik megértéséhez szeretném egy művelt területe elenyészően magukkal és ott ahol a leg- i • - kevés. Viszont ásványi kin- jobb a legelő ott felépítik.<lsse , . , , csekben gazdag országnak Az ősz beköszöntésével pe-got. Mongolia hazánktól ti- mondható, a kutatások és dig visszavándorolnak, a vá- zenhatszor nagyobb terüle- feltárások most vannak fo- rosok peremi részeire építik tű, lakosainak száma pedig lyamatban. fel és ott-tartózkodnak a ta-alig éri el hazánk lakossá- A lakosság főfoglalkozása vasz kezdetéig^ Majd ez a gának 16 százalékát. Mon- rideg állattartás, nomád folyamat kezdődik és foly- gólia a tengerszint felett pásztorkodás. Ezen kérész- tatódik ismét. A jurta szó 1200 méter magasan helyez- tül van biztosítva élelmezé- hallatán mindenki sátorra kedik el, Szibéria és a Gó- sük és anyagi jövedelmük, gondol, ami igaz is, csak- bi sivatag között. Az egész A családok élelmezése a mi- hogy nem egyszerű sátorról ország dimbes-dombos hegy- énktől igen eltérő, a zöldség van szó. Tartozékai: egy vidék. Erdőségek csak az és gyümölcs ismeretlen, a félgömb, amelyet 2 darab északi hegy vonulat kisebb kenyeret is kevesen fo- 2,4 méteres láb tart. A félrészein találhatók, fenyők gyasztják. Fő táplálékuk a gömb hat bordával van elés nyírfák. Az összes többi marha-, kecske- és birkahús, látva és ezekben van elhe- részen sztyeppe, egypármo- A tejtermékeknek is nagy lyezve az átlátszó plekszit, szerepe van az élelmezés- vagy fólia, amely a világi- ben. fást biztosítja.
„ , . , , A félgömb alapköre kiRuházatuk az ottani idő- van vésve a külső kerületén, jarasnak megfelelően ala- olyan formán, mint a pa- kult ki. Celt hord a gyér- rasztszekér kerékagya. A mek es felnőtt egyaránt. A jurta kerítés pedig harmo- dél egy keleti selyemanyag, nikaszerűen nyitható és ez- amelyet télikabát, illetve ló- zej képeznek ki egy szabá- denkabát helyett hordanak, jyos kört, amelynek átmé- Ügy hordják, hogy két rője 574 méter. Majd a gombbal zárják vallmagas- gömb kerületén vésett üreságban, a baloldali vállgö- gekbe helyezik a tartóbor- dörnél van az egyik gomb, dakat és a bordák végét rög. a másik pedig a jobboldali zítik a kerítés pereméhez, vállgödörnél van begombol- Ezután a kerítés befedése va. Derékmagasságnál pedig következik teveszőrszőttes- egy hatméteres selyemövvel sej és végül a vízhatlan van átkötve. Ezt a selyem- ponyva kerül rá a sátor te- övet az idősebb családtagok tejére, amelyet öt pontban ajándékozzák a fiataloknak, rögzítenek. A sátor alsó ré- Ez egy szertartáshoz van szét pedig körbe leföldelik, kötve, amíg ez meg nem (gy a széi nem jár keresz- történik, addig csak egysze- tül rajta. A kályha elhelye- ru ovet használhatsz illető, zése a két tartó között van akár férfi, akár nő. és a füstcső a félgömb egyikLakásuk jurta, abban él bordája között kerül kive- idős, középkorú és gyermek, zetésre. A bejárati ajtót Ez a lakás könnyen bontha. minden esetben a déli oldató, szállítható és könnyen lon helyezik el.felépíthető. Elég tágas bel- (Folytatjuk)soterrel rendelkezik, télén 1jó meleg, nyáron jó hűs. Az Soós István

Fegyelem-biztonság

Elkerülhető balesetek
A munkatársa által ke- „Több fúrókalapáccsal egy- zelt fúrógép fúrótámja a időben történő fúrás esetén fémlétra fokából kiugrott és a lyukak fúrását úgy kell N. F. szakvezető vájár bo- megválasztani és megszer- káját megütötte. A sérült, vezni, hogy a fúrást végző mint szakvezető vájár, meg- személyek egymás testi épszegte a MÉV Szabályzat ségét ne veszélyeztessék.” 423. pontjában leírtakat. K> E. gépkezelőnek a 401.számú szivattyú meghibásodott tömszelencéjén át savas zagy fröccsent a bal szemébe, mert nem használta a védőeszközt.B. A. segédvájár a garatból csilletöltést végzett. A garatban a készlet elakadt. Felment a pihenőpadozatra és ott az elakadt készletet megindította feszítővassal. Ezután a feszítővasat a pihenőpadozatra állította és folytatta tovább a csilletöltést garatból. Ahogy a garatot nyitotta-zárta, a keletkezett rázkódás következtében a pihenőpadozaton maradt feszítővas elmozdult, illetve leesett és az alapvágaton csilletöltést végző B. A. jobb lábfejébe fúródott. A szabályzat értelmében a feltörés járóosztályának pihenő padozatán anyagot, esetünkben még feszítővasat sem szabad tárolni. Ha bárhova anyagot, szerszámot, eszközt leteszünk, lerakunk, úgy kell azt elhelyezni, hogy az el ne mozdulhasson, el ne dőljön. B. T.— L. Gy.
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Teniszpálya
a IV. sz. bányaüzembenA IV. sz. bányaüzem szakszervezeti és KlSZ-bizottsá- ga anyagi támogatásával lehetővé tette, hogy a kisze- sek társadalmi munkával létrehozzák az üzemi teniszpályát. A teniszsport- népszerűsége, valamint a városi teniszpályák zsúfoltsága adta az ötletet, hogy a meglevő bitumenes kézilabda-pályát teniszezésre is igénybe vehessék üzemünk
Munkahelyi olimpia, megyei sportnapA labdarúgók (kispálya) já-A Szakszervezetek Baranya megyéi Tanácsa, a Baranya megyei Testnevelési és Sporthivatal 1982. augusztus 15-én a PVSK Sporttelepen rendezi meg a munkahelyi olimpia megyei döntőjét atlétika, kézilabda és labdarúgó sportágakban. Az atléták 10 fős csapatokból állnak és tagjai a 100 méteres síkfutás, helyből távolugrás, súlylökés és kötélhúzás számaiban küzd- hetnek a csapatgyőzelemért. A kézilabdázó férfiak kétszer 20, a nők kétszer 15 perces mérkőzéseket játszanak csoportmérkőzésenként.
Villámtornák a bányásznap jegyébenA Vállalati Tömegsport Bizottság a 32. bányásznap tiszteletére nagyszabású emléktornát rendez különböző sportágakban.Részletes műsor:Lövészet: augusztus 24., férfi egyéni, III. üzem 15,09 órakor; augusztus 26., női egyéni, III. üzem 15,00 órakor.Pisztoly: augusztus 25., férfi egyéni, III. üzem 15,00 órakor.Labdarúgás (nagypályás): augusztus 29., Űjmecsekal- jai Sporttelep, 8,00 órakor.Tenisz: férfi női egyéni..
HÍREK

A VÁLLALATI szakszervezeti 
bizottság — az előző évekhez 
hasonlóan — segélyben! részesí
tette a nagycsaládos dolgozó
kat. A 431 gyermeket képviselő 
135 család összesen 200 ezer fo
rint segélyben részesült.

A VÁLLALATI munkaver
seny bizottság a közelmúltban 
értékelte az üzemek negyed
éves balesetelhárítási versenyét. 
A bányaüzemek közül a II. ne
gyedévben a IV. sz. bányaüzem 
érte el a legjobb eredményt, s 
ezért az üzem kollektívája 15

dolgozói. A szép természeti környezetben levő pálya környékének rendezésével biztosítani szeretnék, hogy dolgozóink családtagjaikkal együtt, szabad idejüket mozgással, pihenéssel tölthessék. A tenisz népszerűsítéséért felszerelés biztosításával üzemi bajnokságot rendeznek. A pálya szombat és vasárnap is igénybe vehető.Tóth János

tékideje a férfiaknál kétszer 20, nőknél kétszer 15 perces. A versenyzők érkezése 8,30 óráig történik, 8,55 óráig jelentkezés a versenybíróságnál, majd 9,00 órától kezdetét veszi a három sportág döntője. Nevezés a helyszínen történik.. A győztes atléták sportfelszerelést, a labdajátékok első helyezettjei egy-egy labdát kapnak.Kérjük a vállalat sportolóit, minél nagyobb számban vegyenek részt e rangos versenyen. Kovács
augusztus 31., III. üzem 15,00 órakor.Asztalitenisz: férfi egyéni augusztus 30., Munkás- szálló 16,00 órakor. Női egyéni augusztus 31., Munkásszálló 16,00' órakor.Sakk: férfi egyéni augusztus 31.,’ Munkásszálló 18;OO órakor.Atlétika: férfi női egyéni aüguszus 24., Tüzér úti PMSC-pálya 16,00 órakor. Versenyszámok: 100 méteres síkfutás, 400 méteres síkfutás, távolugrás, magasugrás, súlylökés. K. M.
ezer forint pénzjutalomban ré
szesül. A külszíni üzemek 
győztese a Kutató-mélyfúró 
üzem. Az üzem jutalma 10 ezer 
forint.

AZ ORSZÁGOS Kőolaj és 
Gázipari Tröszt Szakszervezeti 
Bizottsága az idén is rendezett 
halfogóversenyt. A VIII. Orszá
gos Olajbányász Horgász Kupa 
— amelyet Nagykanizsán szer
veztek augusztus 7—8-án — vál
lalatunk horgász egyesületének 
csapata is képviseltette magát. 
A csapat tagjai voltak: Aki Fe
renc, Török Mihály, Czcncz 
László, Koltai Ferenc és Szi
lágyi Gyula.

AZ- ELMÚLT félévben 464 be
teget ellenőriztek vállalatunk
nál. Az ellenőrzés során tapasz
talt hiányosságok miatt 20 fő
nél összesen 36 nap táppénzt 
vontak meg az üzemek.

Az egyre népszerűbb autómodellezésről

EB-összefoglalóA kétnapos sebességi au- tómodellek XXXI. Európába jnoksága az edzésekkel, majd a MOM Kupa egyszeri futamaival tulajdonképpen hat napon át tartotta lázas izgalomban a süvítő kis szerkezetek szerelmeseit. Az eredmények ismeretében a versenyek után kérdeztük Mohai Istvánt, az MHSZ Ércbányász Modellező Klub titkárát:
— Mint az EB főrendező

je, hogyan értékeli a ver
senyt?— Lényegesen könyebb dolgunk volt a verseny kis területen történő lebonyolítása, a kisszámú rendező és bírógárda igény miatt, mint mondjuk a Mecsek Kupa nemzetközi repülőmodellező versennyel. Könnyű dolgom volt most személy szerint nekem is, hiszen nem versenyeztem. Ami viszont az Európa-baj nokság rendezéséhez feltétlenül hozzátartozik, az az, hogy úgy a vál
BÁNYÁSZNAP’82

PÉCSBARANYAA 32. bányásznapra elkészült a vállalat kétnapos nonstop kulturális és sport- programja, amely a hagyományokat követve, a Ho Si Minh-parkban kerül sor. A ismertetésünk célja a kedvcsinálás, a csábítás, a gazdag és látványos kulturális és sportműsorok megtekintésére.Bányász legyen a talpán, aki erővel végig tudja állni a 48 órás földi és légi parádét — kellő sör — fogyasztás után, mert a jó hangulathoz ez is kell. Mit is láthatunk szeptember 4- én? Tíz órától újra szemtanúi lehetünk az autós

lalatnál, mint a városban bárkihez fordultam az mind segített. Egy főrendezőnek ez már öröm.
— Mint sokszoros válto

gatott modellező hogyan lát
ta a többnapos versenyt?— Igen-igen sok technikailag nagy tudású ember jött itt össze, de mint versenyzők többen nem érték el azt a szintet, ami egy EB-n elvárható. Minden ország — úgy láttam — igyekezett kihasználni a maximálisan indítható modellek számát, ami azt jelenti, hogy, csapatversenyben akartak jó eredményt elérni. Ez volt a magyar csapat taktikája is, mert őszintén mondva senki sem merte tervezni a két egyéni aranyérmet.

— A meghívottak hogyan 
nyilatkoztak a bajnokság
ról?— Bengt Abrahamzon úr, a FEMA svéd elnöke amikor elbúcsúzott, azt mondta: „Rendezésben, technikai eszközökben, ez az EB sem

eSöíeles

Randevú a Ho Si Minh-parkban
ügyességi versenynek a salakos pályán. A szünetben látványos motoros kaszkadőrök bemutatójára kerül sor, majd ezt követően a második fordulóval folytatódik az autós verseny.A színpadon 14—15 óra között a Karsai pantomim csoport előadása válthat ki nagy érdeklődést, de elsősorban a gyermekek körében. Ezután egyórás kacagás következik művészek, bűvészek, bohócok show- műsorának keretében. Fellép: Markos Zoltán, Bálega Mihály, Szőllősy Piroska és sokan mások. Aki úgy érzi, hogy a nevetőizmai még nem fáradtak el, az 16—17 óra között folytathatja a táncdal, a magyarnóta és a kabaré műsorának megtekintésével.Nem maradnak esemény nélkül a sportbarátok sem. A füves pályán rendezik az Ércbányász és Jugoszláv üregfiúk nagypályás labdarúgó-mérkőzést 15,00 órai kezdettel. A mérkőzés szünetében látványos légibe

maradt el a többitől. Amiben viszont az első helyre került, az a környezet, a baráti együttlét, a versenyzők, a rendezők és a közönség közötti szenzációs jó hangulat összessége volt.”
— Elképzelhetőnek tartja 

egyszer a világbajnokság 
megrendezését?— Mi azt szerettük volna, ha most a klub 25 éves évfordulóját egy VB-vel ünnepelhetjük. Ez nem sikerült, mert az olaszok megelőztek a rendezés jogának kérésével, s így jövőre Milánó közelében kerül sor az Autómodellező VB-re.

— A csapat két pécsi tag
járól mit mondana?

— A csapat aranyérem itthonmaradása után köny- nyű mondanom, hogy az első Európa-bajnokságunkon induló Szántó János és Nagy 
Zoltán aranyérmes. A klub tevékenységét viszont semmi sem segítheti jobban, mint az effajta győzelem.V. T.

mutatóra kerül sor az Ércbányász Modellező Klub tagjainak közreműködésével.A mérkőzés után ejtőernyős akrobata bemutató szórakoztatja a publikumot, miközben sor kerül a bányász kupa ejtőernyős eredményhirdetésre. Ezt megelőzően a versenyt augusztus 31. és szeptember 4. között rendezik a pogányi reptéren, érdemes lesz megtekinteni.Nem kisebb érdeklődésre tarthat számot a bányász kupa nemzetközi rádióirányítású autómodellező verseny, amelyet az újmecsekaljai ércbányász bázison rendeznek szeptember 4—5- én.Visszatérve a délutáni sportprogramra, 17,30 órakor kerül sor a hőlégballon bemutatóra, amely felemelkedve elszáll és a pogányi reptéren landol...A parkban reggeltől estig hullámvasút, körhinta, céllövölde, fazekasok és kiállítók várják az érdeklő

Nyugállományba került: Nagy István lakatos (III. sz. bányaüzem), Háromszéki József portás (III. sz. bányaüzem), Szabó Lajos csillés (IV. sz. bányaüzem), dr. Ferenci Istvánná laboráns (ÉDÜ), Szabolcsi Józsefné számviteli csoportvezető (ÉDÜ), Kocsi József villany- szerelő (Szolgáltató üzem), Steinhőfer Károlyné anyagkiadó (Szolgáltató üzem), Móró József vegyipari szakmunkás (Kísérleti kutatási és automatizálási üzem), Kovács László portás (Központ), Pilári János segédmunkás (Központ), Dárdai Tiborné gépkönyvelő (Központ), Izsó Balázsné gondnok (Központ).
A nyugállományba került 

dolgozóinknak ezúton is 
megköszönjük a vállalatnál 
végzett eredményes munká
jukat, nyugdíjas éveikhez jó 
egészséget, kellemes pihe
nést kívánunk.Meghalt: Molnár Pál energetikus (ÉDÜ), Tabi József kazánkezelő (ÉDÜ).

HalálozásDIÓSI FERENC szakvezető robbantó vájár, a III. sz. bányaüzem I dolgozója, 51 éves korában 1982. június 8- án bekövetkezett üzemi baleset következtében július 22-én elhunyt. Emlékét kegyelettel megőrizzük!

dőket. Újra megcsodálhatjuk a megyei MHSZ technikai kiállítását a sárkány- repülőktől a vitorlázó gépekig.Ezt ígéri a szombati program. És mit látunk vasárnap? Íme! Tíz órakor PMSC —TFSE kézilabda NB I. B férfi mérkőzés. A találkozó után a szomszédos salakos pályán a Pécsi Volán gokartosok tartanak látványos bemutatót.A színpadon 14,00 órától a Hepiend bohóccsoport szerepel, egy óra múlva a Rantosi kaszkadőrcsoport műsora ígér váratlan látnivalókat. Majd fél óra elteltével a Ságvári Endre Művelődési Ház népdalköre ad ízelítőt széles repertoárjából. A Nyitott Színpad előadásában láthatjuk az „Első vizit” című szatirikus műsort. Pihentetésül szolgál majd a vidám sportvetélkedő, hogy utána felüdülve átadhassuk magunkat a Kovács Kati és az Universal együttes discóműsorának.Kovács Miklós


